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Доплащането на здравни услуги у нас е 40%, а средно в европа то е 
15%. България е сред последните държави в еС по листа на чакащите 
за прием в болница или при лекар специалист.

Зърнопроизводители от 
цялата страна ще излязат със 
земеделска техника на про-
тест на 14 септември. От на-
ционалната асоциация на зър-
нопроизводителите са против 
политиката на европейските 
чиновници за безконтролен 

внос на зърно от Украйна 
и параметрите на Зелената 
сделка. 

в Добруджа ще протести-
раме и против проучването и 
добива на шистов газ, тъй като 
няма експерт, който да е казал, 
че това е безопасно за земята 

и водата на Добричка област, 
заявява Радостина Жекова, 
председател на Добруджан-
ския съюз на зърнопроизводи-
телите.

в края на август бившият 
държавен секретар на сАЩ 
Майк Помпео призова за до-

бив на шистов газ в България. 
Лидерът на БсП корнелия 

нинова реагира веднага и за 
пореден път се обяви срещу 
проучването и добива на шис-
тов газ в житницата на Бълга-
рия.

ве проучвания, оповестени вче-
ра, хвърлят в смут и размисъл все-
ки трезвомислещ българин. според 
първото страната ни слиза с още 4 
места надолу в класацията на ООн 
за индекса на човешкото развитие. 
България вече е на 68-а позиция ре-
дом до Барбадос и Гренада. според 
второто - на “Алфа рисърч”, цели 
38% от българите не са прочели нито 
една книга през последната година. 
12 на сто смятат, че няма смисъл от 
четенето, а всеки десети няма нито 
една книга в дома си. 

който има глава на раменете си, 
може сам да си направи изводите. 
както и да види пряката връзка меж-
ду цифрите и дереджето на държава-
та. 

Защо ги споменавам ли? Защото, 
както потъваме все надолу, до изход 
към по-добри времена няма да стиг-
нем. 

А не винаги сме били така.
Днес е 9 септември. тази дата 

преди 78 години постави началото 
на строй, който България посрещ-
на с ралото и кирпичените къщи, а 
след малко повече от 4 десетилетия 
излезе от него с ядрена енергетика, 
космонавтика и компютри. Пак по 
същия индекс на ООн през 1987 г. 
страната ни бе на 27-о място в света. 
За колосалния срив през последните 
3 десетилетия обаче не е достатъчно 
да виним само политиците. сами сме 
си виновни. както и сами трябва да 
се задействаме с оправяне на собст-
вените си проблеми. но без разум не 
става.

Д

оон: човешкият
прогрес се 
върна пет
гоДини назаД

борис попиванов:
лявата иДея е жива, 
преДпоставките за нея 
са по-силни от всякога
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БСП е гарант за стабилност, спокойствие и сигурност. Приоритет за нас са замразяване на цените, 
компенсация за фирмите и за икономиката и увеличаване на доходите, заяви Корнелия Нинова в Благоевград
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България е сред последните 
държави в ес по листа на чака-

щите за прием в болница или 
при лекар специалист. това ста-

ва ясно от съвместно проучване 
на Изследователския център 
“тренд” и експертния клуб за 
икономика и политика (екИп). 
във великобритания например 
се чака от месеци до 1 година 
за прием в болница, докато у 

нас това става за часове до ден-
два, поясни здравният иконо-

мист Аркади Шарков от екИп. 
Над 55% от анкетираните 1005 
души посочват, че могат да по-

сетят личния си лекар още съ-

щия ден, а 25% - на следващия. 
подобна е ситуацията и за дос-

тъпа при специалист. само 4% 
твърдят, че чакат повече от ме-

сец, коментира Димитър Ганев 
от “тренд”. по-малко от 3% от 
анкетираните са изразили не-

доволството си през 2019 г. от 
разстоянието и транспорта до 

лечебно заведение, става ясно 
от  анализа “Достъп до здравни 
грижи в България”.

От 2014 до 2019 г. от 20-о 
място България е слязла на 22-о 
по отношение на неудовлетво-

реността от здравни грижи, ко-

ето е положителна тенденция, 
поясни Шарков. Докато средни-

ят процент по този показател за 
ес е 25,5, то за България е 15,9, 
което означава, че българите са 
по-малко неудовлетворени от 
останалите европейци.

въпреки това, у нас остават 

старите проблеми. Основният е 
доплащането, което през 2019 
г. у нас е 40%, а в ес - средно 
15,5%. От анкетираните 20% 
недоволстват от доплащане-

то за лекарства, 53% посочват 
като сериозен проблем цените 
на прегледите. Заради недоста-

тъчно или липса на пари 27% 
не са отишли на лекар специ-

алист, а 19% са спрели да взе-

мат лекарствата си. Анализът 
показва, че у нас доплащането 
за лекарства е близо 78% от 
общото доплащане за здравни 

услуги.
по думите на Шарков пос-

къпването на услугите в здра-

веопазването изостава около 5 
пъти в сравнение с останалите 
сектори в икономиката. според 
него повишаването на цените на 
клиничните пътеки в съответ-

ствие с инфлацията би помог-

нало на болниците да повишат 
заплатите на персонала. според 
Шарков въвеждането на стиму-

ли за работодатели и работещи 
за провеждане на скрининг би 
облекчило здравната система.

Сред последните сме в ЕС по
брой чакащи за прием в болници
Доплащанетоназдравниуслугиунасе40%,докатосредновЕвопаенад15%
n
Аида ОвАнес

Бсп ще се погрижи хората да имат топла зима, заяви водачът 
на листата на левицата в 26 мИР в софия област Иван Ченчев. той 
нарече нечувани и невиждани в последните две години нещата, 
които Бсп е направила във властта. “Не говорим само за социал-

ния стълб. видяхме ръста на икономиката и 4 място в европа по 
растеж на Бвп”, припомни Ченчев. според него всичко това се е 
случило не само с добра воля, но и с мораториума върху цената на 
тока. сега искаме да направим същото и с цените на газа, посочи 
той.

политиците трябва да са постоянно сред хората, а не само в 
ситуации на кризи. “Цялото мО в Бсп още в първите часове беше 
в потопените села в карловско. предприехме различни инициати-

ви и кампании за подпомагане на пострадалите”, отбеляза Ченчев. 
той предлага, за да се избегнат подобни бедствия, да се отворят 
сметки на общините и да се осигурят средства за почистване на ко-

ритата на реките. Бсп имаше подобно предложение и се опитахме 
да наложим в Нс идеята ни за децентрализация и повече пари да 
остават в общините, защото те нямат средства за такива дейности, 
поясни Ченчев.

Бсп влиза открито в кампанията и социалистите ще продъл-

жат да настояват за заложеното в тяхната програма, категоричен 
е Ченчев. 

“Инициативата и за увеличението на пенсиите, 
и за безплатните детски градини е изцяло на Бсп. 
Няма от какво да се срамуваме, а има с какво да се 
гордеем след участието си в управлението”, заяви 
водачът на листата в 23 мИР в софия Христо про-

данов по Бств. свършихме толкова много неща, 
колкото ГеРБ и Борисов не успяха за 12 години, по-

ясни той. проданов изрази възмущение от работата 
на служебното правителство, което връща модела 
на ГеРБ и Дпс обратно във властта. този модел 
трябва да бъде разрушен, защото доказа в последни-

те 12 години, че е вреден за България, категоричен 
е проданов.

твърденията на Борисов, че безплатните детски 
градини са факт благодарение на него, са смехот-

ворни, коментира таня мирчева, с номер 4 в лис-

тата. по думите й това, което Бсп постигна в уп-

равлението, наистина се вижда и беше направено 
за хората. един от основните приоритети, за които 
мирчева ще се бори, са проблемите на младите хора 
и на студентите. в програмата си сме предвидили 
мерки, насочени към увеличаване на студентските 
стипендии, помощи за младите семейства и майките 
студенти, уточни тя.

в новия парламент Бсп ще се бори държавата 
да поема инвитро процедурите на майките.

“Бсп беше най-предвидимият и отгово-

рен участник в досегашната коалиция. Бла-

годарение на левицата се случиха много 
хубави неща в социалната сфера и в иконо-

миката”, заяви водачът на листата в 9 мИР 
в кърджали и втори в листата в Благоев-

град проф. Георги михайлов. по думите му 
министрите на Бсп са направили всичко 
възможно да изпълнят голяма част от про-

грамата на Бсп. според проф. михайлов 
краткосрочната програма, съставена в края 
на предходното управление, трябва да бъде 
основа за изработването на стратегическа 
4-годишна програма.

сред проблемите в своя избирателен 
район проф. михайлов посочи обезлюдява-

нето. това е благословена земя, има мно-

го добри условия за туризъм, има и много 
сериозни проблеми в пътната инфраструк-

тура, във водоснабдяването, в здравеопаз-

ването. “този край е населен от  изключи-

телно интелигентни и отрудени хора, но на 
които трябва да се решат множество про-

блеми”, коментира проф. михайлов.

Грижата за младите семейства и децата е основна 
за Бсп, заяви водачът на листата на “Бсп за Бълга-

рия” в 12 мИР в монтана Ирена Анастасова. Заедно 
с лидера на младите социалисти в областта евелина 
Борисова тя се срещна и разговаря с млади майки за 
проблемите им, надеждите им, очакванията им и изис-

кванията им към бъдещите народни представители.
“Отчитаме голямата заслуга на Бсп, които напра-

виха всичко възможно да осигурят безплатните детски 
градини и ясли. Знаем, че това беше тяхна кауза годи-

ни наред. Оценяваме и увеличения размер на майчин-

ството през втората година при отглеждането на дете, 
увеличените детски надбавки и необлагаемия мини-

мум за първо и второ дете”, заявиха майките.
като човек, който е посветил живота си на об-

разованието на децата и младите хора, Анастасова 
представи основните предложения, касаещи младите 
и децата, по които Бсп ще продължи да работи и в 

следващото Народно 
събрание. те включ-

ват безплатни учеб-

ници за всички от 1 
до 12 клас, безплатни 
лекарства за деца до 
14-годишна възраст, 
нулев данък върху 
доходите от труд до 
навършване на 26 го-

дини. в новия парла-

мент левицата ще на-

стоява за еднократна 
помощ в размер на 6500 лв. за всяко второ и трето дете 
на родители, които са осигурени минимум 24 месеца 
назад, за увеличаване размера на майчинството през 
втората година до размера на минималната заплата и 
на размера на еднократната помощ за майки-студент-

ки от 2880 лв. на 6500 лв. Ще предложим еднократ-

на помощ от 350 лв. за всички деца от I до IV клас в 
началото на всяка учебна година и всички процедури 
за хора с репродуктивни проблеми да са напълно без-

платни, подчерта Анастасова.

ИванЧЕнЧЕв: ХрИстоПроДанов: Проф.ГЕорГИМИХайлов:

Ще се погрижим хората 
да имат топла зима

Инициативите за 
по-високи пенсии 
и безплатните 
забавачки са на БСП

Министрите 
на БСП изпълниха 
голяма част от 
програмата 
на партията

ИрЕнаанастасова:

Нашата грижа са 
младите семейства

Българският антифашистки съюз и Градският съ-
вет на БСП в София Ви канят на отбелязването на 78
годишнината от Деветосептемврийската социалисти-
ческа революция на 09.09.2022 г. (петък) от 18.00 ч. 
намемориалаБратскамогилавБорисоватаградина.

ОБяВа
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“ ЦИТАТ НА ДЕНЯ

ÁÑÏ å â ìíîãî äîáðà
ôîðìà. Òå ñà ñúñ ñòàáèëåí
ðåçóëòàò è ñ òåíäåíöèÿ
äà êà÷àò ïîäêðåïàòà ñè

Социологът Добромир Живков

КОРНЕЛИЯ НИНОВА В БЛАГОЕВГРАД:

Тя осигурява работните места
и високите заплати, за които се
борим, дава и средствата да
увеличаваме пенсиите, да се
грижим за младите и за деца-
та”, подчерта Нинова.

Заставам пред вас с откри-
то лице, че сме си свършили
работата и каквото обещахме
за краткото време, в което уп-
равлявахме, го изпълнихме, по-
ясни тя. Нинова припомни
признанието на Брюксел, че за
пръв път, откакто е член на ЕС,
България е на първо място по
промишлено производство и

Водачът на листата на “БСП за Бълга-
рия” в Ловеч и член на ИБ на партията
Вяра Емилова подари в Международния
ден на грамотността книги на читалище
“Просвета-1901 г.”.

“Тенденцията е все по-тревожна и
България вече е в дъното на класацията
по грамотност сред европейските държа-
ви, което ни лишава и от възможността
за развитие, тъй като в четящите обще-
ства икономическият ръст е с 0,12% на
година. За това ние от “БСП за Бълга-
рия” продължаваме да се борим за га-
рантирано висококачествено образова-
ние и наука”, коментира Емилова.

БСП предлага най-малко 5% от БВП
да отива за образование, безплатни учеб-
ници за всички от 1 до 12 клас, према-
хване на делегираните бюджети, довели
до масово закриване на училища, защо-
то “парите следват ученика”, поясни
Емилова. В новия парламент социалис-
тите ще настояват за ревизия на учебни-
те програми и на учебното съдържание,

“Това, което се случи
в Карловския край, е апо-
калипсис. Изключително
бързо и адекватно реаги-
раха младите социалисти,
както и водачи на листи-
те от много области. Да-
ренията, които направи-
ха, бяха изключително
необходими. Хората бяха
в ступор, нямаше никаква
реакция на държавно
ниво в първите няколко
дни, а това е изключител-
но важно”, заяви водачът
на листата на “БСП за
България” в Пловдив-об-
ласт Веска Ненчева по
БСТВ. По думите й бла-
годарение на членове на
левицата, в Карлово ще
бъде открит пункт за да-
рения и контакт за доб-

ÁÑÏ å ãàðàíò çà ñòàáèëíîñò,
ñïîêîéñòâèå è ñèãóðíîñò
Приоритет за нас са замразяване на цените, компенсация за фирмите
и за икономиката и увеличаване на доходите, заяви лидерът на левицата

БСП е гарант за стабилност,
спокойствие и сигурност, заяви
при откриването на предизбор-
ната камапания в Благоевград
лидерът на БСП Корнелия
Нинова, която е и водач на
листата на левицата в района.
Заедно с нея в срещата с изби-
ратели се включиха вторият в
листата и водач в 9 МИР в
Кърджали проф. Георги Михай-
лов и първите в листите в 24
МИР София Георги Свиленски,
в 14 МИР в Перник Алек-
сандър Симов и в 10 МИР в
Кюстендил Бойко Клечков.

“Ако не беше БСП в това
правителство, нямаше да има
такава силна социална полити-
ка и подкрепа за икономиката.

по индустрия и на четвърто
място по ръст на БВП. Това се
случи, защото ние, български-
те социалисти, върнахме роля-
та на държавата в икономика-
та, застанахме до малкия и
средния бизнес, подкрепихме
фирмите в кризата с тока,
спряхме рекета, който власт-
ваше 12 години при Бойко
Борисов, обобщи Нинова.

“По наше настояване за-
мразихме цените на тока през
зимата. Икономиката се разви
и семействата бяха спасени от
студена зима. За 22 млрд. лв.
са социалните мерки. Те
включват безплатни детски
градини. Майчинството за вто-
рата година стана от 380 на

710 лева. Детските надбавки
се увеличиха, а младите семей-
ства вече плащат по-малко
данъци, за да остават в тях
повече пари да си гледат деца-
та. Увеличихме минималната
заплата и ваучерите за храна
от 80 на 200 лева. С тях вече
може да отидете и на почивка,
да си купите книга, да посети-
те кино и концерт. Направих-
ме това, за да подпомогнем
културните дейци, които са
стожерите на българската
култура и духовност, но бяха
забравени в тези трудни вре-

мена”, изреди Нинова.
БСП е гарант, че в следва-

щото управление политиката с
грижа за народа ще продължи,
каза тя. Приоритет за социа-
листите са замразяване на це-
ните, компенсация за фирмите
и за икономиката и увеличава-
не на доходите. По думите на
Нинова бързите мерки, които
трябва да предприеме парла-
ментът веднага след като се
сформира, е приемането на
бюджета за следващата годи-
на. “В него да се включат без-
платни лекарства за деца до 14

години и безплатни учебници
за деца до 12 клас”, обясни Ни-
нова. “Искаме дипломатически
преговори и намиране на мир-
но решение за войната. Санк-
циите срещу Русия убиват Ев-
ропа. Стига сме се делили на
русофили или русофоби, евро-
атлантици или евразийци”,
призова тя.

“А къде е България? Къде
е българският национален ин-
терес? Къде е сигурността,
стабилността на семейство-
то?”, попита Нинова. Според
нея решението са разговори за

доставки на газ от всички
възможни източници и възста-
новявянето на преговорите с
“Газпром”.

“БСП се бори за стабил-
ност, сигурност и спокойствие
на всички хора и ще продължим
да го правим винаги. Подкрепе-
те ни на 2 октомври с бюлети-
на 28”, обърна се към участни-
ците в срещата Нинова.

Тя връчи партийните биле-
ти на новоприети социалисти и
им пожела да отстояват прин-
ципите на солидарност, спра-
ведливост и свобода.

ВЯРА ЕМИЛОВА:

Ùå íàñòîÿâàìå çà ñïåöèàëåí
çàêîí çà êíèãàòà

ВЕСКА НЕНЧЕВА:

Ìåðêèòå, êîèòî ïðåäïðèåìàìå,
ñà íàñî÷åíè êúì õîðàòà

роволчески труд.
“Националният ни

съвет взе решение всички
да тръгнем към карлов-
ските села. Закупихме и
занесохме храна, вода,
консерви, одеяла, тоалет-
ни принадлежности, всич-
ко това беше важно за
хората. Работата е много,
ние сме всеки ден на те-
рен и апелирам хората да
се активизират, за да по-
могнем, тъй като такава
помощ от държавата
няма”, заяви доброво-
лецът Мартин Велев, член
на НС на МО в БСП.

Основната ми работа
в 48-я парламент ще е за-
действане на институции-
те за мигновено свършва-
не на работата в бедства-

щите населени места, обя-
ви Ненчева. Тя изрази на-
дежда, че ще бъде прояве-
на държавническа мисъл,
с грижа за хората.

Тя призова да не се
гласува за политиците
емоционално, а с раз-
съдък. “Ако имаме ниска
избирателна активност и
след 2 октомври не може
да се сформира правител-
ство, няма как проблеми-
те да бъдат решени от
поредното служебно пра-
вителство. Апелирам
хората наистина да про-
явят разсъдък и разум и да
излязат да гласуват, защо-
то това е тяхната заявка
за това, което трябва да
очакват от управляващи-
те”, поясни Ненчева.

да не се подменя българската история в
учебниците и да не се занижава нивото
на учебното съдържание.

Нужен е единен електронен регистър
за образователния статус на всяко дете
и ученик, обхващане на всички, подле-
жащи на задължително образование, в
системата, приемането на специален
закон за книгата и освобождаване на
книгите от ДДС, спазване на стандарти-
те за библиотеките и редовно закупува-
не на нови книги, защото те са единст-
веното средище в малките населени ме-
ста, подчерта Емилова.



икономика4
2022

петък
9 септември

w
w
w
.d
u
m
a
.b
g

Зърнопроизводители от 
цялата страна ще излязат със 
земеделска техника на протест 
на 14 септември в защита на 
поминъка, бизнеса и земята 
си. "Заедно със страните член-

ки на вишеградската четворка 
ние, членовете на национал-

ната асоциация на зърнопроиз-

водителите (наЗ), разписахме 
декларация, в която заявяваме 
твърдо, че сме против полити-

ката на европейските чиновни-

ци, а именно - безконтролния 
внос на зърно от Украйна и па-

раметрите на Зелената сделка. 
в Добруджа ще протестираме 
и против проучването и доби-

ва на газ, тъй като няма екс-

перт, който да е казал, че това 
е безопасно за земята и водата 
на Добричка област", заяви 
радостина Жекова, председа-

тел на Добруджанския съюз на 

зърнопроизводителите.
"водихме разговори с 

община Добрич, обяснихме 
за какво става дума и какъв 
маршрут искаме. Уточнихме 
по кои улици и булеварди ще 
мине мирното шествие на зе-

меделската техника. искаме 
да запознаем обществеността, 
чиновниците и кандидат-де-

путатите какви са нашите ис-

кания. протестите ще се орга-

низират успоредно в няколко 
областни града", допълни Же-

кова, цитирана от agri.bg. про-

тестните действия ще започнат 
в сряда от 10 часа от кръгово-

то кръстовище за град Генерал 
тошево. Зърнопроизводители-

те от региона ще заявят своята 
категорична позиция против 
проучването и добива на шис-

тов газ и ще защитят земята и 
поминъка си. 

в края на август бившият 
държавен секретар на саЩ 
майк помпео, който беше 
в софия по покана на кон-

федерацията на работода-

телите и индустриалците в 
България, призова за добив 
на шистов газ у нас. "Фра-

кинг технологиите за добив 
на шистов газ са много по-

чисти от руския природен 
газ", твърди помпео. 

от Бсп реагираха веднага 
и за пореден път се обявиха 
срещу проучването и добива 
на шистов газ. категорично 
против сме дупчене за шистов 
газ в земята на златна Доб-

руджа, се казва в позиция на 
партията. Левицата е за разви-

ване на безопасни собствени 
енергийни източници в Черно 
море, написа лидерът на Бсп 
корнелия нинова. 

темата предизвика напре-

жение у нас преди 10 години, 
когато народното събрание 
наложи мораториум върху 
проучването и добива на шис-

тов газ.

Зърнопроизводители излизат 
на протест
Земеделцитесеобявихапротив
дупченетозашистовгазвДобруджа

Бсп подкрепя развитието на ядрената енергетика 
и завършването на аеЦ. това стана ясно от думите 
на водача на 15 мир в плевен проф. румен Гечев 
на предизборна среща в гр. Белене. той подчерта 
правилността на последователната позиция на Бсп 
за развитието на ядрената енергетика и завършва-

нето на атомната централа в Белене. "новата атом-

на централа би гарантирала енергийните баланси на 
страната при конкурентно ниски цени и би осигури-

ла значителни приходи от износа на електричество. 
Завършването на този крупен инвестиционен проект 
ще има значимо влияние върху развитието не само на 
региона, но и на българската икономика като цяло", 
заяви проф. Гечев. 

при изключително голям интерес протече предиз-

борната среща в гр. Белене на кандидатите за народ-

ни представители от "Бсп за България". освен проф. 
Гечев в нея участваха кандидат-депутатите доц. Би-

сер Борисов и стефан Бурджев.
оживено обсъждане предизвика участието на 

Бсп в коалиционното управление и бе дадена висока 
оценка на постигнатото от нейните министри. по-

ставиха се много въпроси за позициите и виждани-

ята на левицата относно решаването на проблемите, 
породени от задълбочаващата се енергийна криза и 
инфлацията.

Проф.руменГечев:

БСП подкрепя 
развитието на 
ядрената енергетика

Близо 100% от бълга-

рите (98%) смятат, че дър-

жавата трябва да израбо-

ти механизми за справяне 
с високите цени на тока и 
доставката на газ за биз-

неса. Данните представи 
Димитър Ганев от изсле-

дователския център "тр-

енд". Докладът адресира 
най-актуалните и важни 
икономически предизви-

кателства в България.

откроява се тема-

та за енергоносителите 
и енергоизточниците. 
44% от всички запитани 
декларират, че в края 
на годината личното 
им финансово състоя-

ние ще бъде по-лошо 
в сравнение със сега, а 
10% смятат, че финан-

совото им състояние им 
ще бъде по-добро. 39% 
не смятат, че ще има 

подобрение в тяхното 
финансово положение 
през зимата.

едно от най-важните 
решения за намаляване 
на инфлацията е затяга-

нето на паричната поли-

тика и свиването на екс-

панзията на централните 
банки, посочи икономи-

ческият експерт влади-

мир сиркаров.
по думите му инфла-

цията е най-деструктив-

ният икономически фе-

номен, който води след 
себе си верижно влоша-

ване на цялата структура 
на икономиката. 

още тази зима ин-

флацията ще скочи над 
20%, прогнозира пред 
Бнр доц. Григор сарий-

ски от института за ико-

номически изследвания 
на Бан.

“моят роден край видин за 
съжаление е един от най-бедни-

те региони. имахме за идея да 
се стартира облагородяване на 
индустриалната зона във видин, 
за да стане тя по-примамлива за 
инвеститорите и това да създа-

де работни места. надявам се, че 
ще успеем да го довършим. както 
и да довършим изграждането на 
високоскоростен път от видин до 
софия. това, което ние се опитва-

ме, е да премахнем дисбаланса в 
регионите. реализирахме това 50% 
от финансирането за страната ни 
да отидат за северна България”. 
това заяви членът на нс на Бсп 
и водач на листата в 5 мир видин 
Филип попов в ефира на Бств.

“трябва да продължим досе-

гашните политики, които кор-

нелия нинова водеше в тези 
няколко месеца, докато Бсп бе 
част от правителството. по ико-

номически показатели България 

постигна много голям напредък. 
това в голямата си част се дължи 
на спирането на кранчето и съот-

ветно изтичането на публичните 
средства към частни джобове”, 
каза попов.

“трябва да продължим ком-

пенсациите на фирмите за висо-

ката цена на енергията, както и 
тавана върху цените на газа. пре-

говорите с всички доставчици на 
газ, включително и “Газпром”, е 
наша константна политика”, зая-

ви кандидатът за депутат.
по неговите думи трябва да се 

продължат политиките на соци-

ални разходи, защото във вре-

мена на кризи в цяла европа се 
увеличават социалните разхо-

ди. “това, което Бсп направи, 
е прецедент - 22 млрд. лева за 
социални придобивки. Безплат-

ни детски градини, увеличава-

не на минималната заплата, на 
пенсиите, на майчинските, как-

то и намаляване на данъците за 

работещите млади семейства. 
подкрепа на зеленчукопроиз-

водството, безплатни учебници 
за всички от 1 до 12 клас, без-

платни лекарства за деца до 14-
годишна възраст - това са само 
част от от приоритетите, които 
искаме да довършим”, коменти-

ра водачът на видинската листа.

Българите очакват държавата  
да овладее цените на тока и газа

филиППоПов:

Индустриалната зона във Видин трябва  
да е по-примамлива за инвеститорите
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Човешкият прогрес се 
върна пет години назад
Българияизпаднаотгрупатана
най-високоразвититедържавивсвета

Безпрецедентният набор 
от кризи, сред които най-ве-
че тази с кОвиД-19, е вър-
нал човешкия прогрес с пет 
години назад и е подхранил 
глобална вълна от несигур-
ност. това се посочва в по-
следния доклад на ООН, оза-
главен “Несигурни времена, 
неспокоен живот”.

по данни на програмата 
на ООН за развитие за първи 
път от създаването му преди 
повече от 30 години индексът 
на човешкото развитие - мярка 
за продължителността на жи-
вота, образователните нива и 
стандарта на живот в страните, 

е намалял за две поредни годи-
ни - през 2020 г. и 2021 г. това 
означава, че умираме по-ра-
но, че сме по-слабо образо-
вани, че доходите ни нама-
ляват, поясни ръководителят 
на прООН Ахим Щайнер и 
допълни, че по тези три па-
раметъра може да се разбере 
защо толкова хора започват 
да се чувстват отчаяни, раз-
очаровани и тревожни за бъ-
дещето.

Документът посочва пан-
демията от коронавирус като 
основен двигател на светов-
ното влошаване, но пояс-
нява, че нарастващият брой 

кризи - политически, финан-
сови и свързани с климата, 
не са дали време на населе-
нието да се възстанови.

Според проучването този 
спад е глобален, тъй като за-
сяга над 90% от държавите 
по света. Швейцария, Норве-
гия и исландия запазват мес-
тата си на върха на списъка, 
докато Южен Судан, Чад и 
Нигер са в дъното на класа-
цията.

България изпадна от гру-
пата на най-високоразвитите 
държави в света според до-
клада и е единственият член 
на еС, който не фигурира 

там. Слизайки с четири мес-
та надолу, вече са ни изпре-
варили страни като Сърбия, 
Черна гора и Грузия. 

От съседите ни най-ви-
соко се оценява благосъс-
тоянието на гърците, които 
са 33-и в света с продължи-
телност на живота - 80,1 г., 
време, прекарано за обра-
зование - 20 г., и среден го-
дишен доход 29 002 долара. 
турция е на 48 място, румъ-
ния на 53, Сърбия на 63 и 
единствената изпреварена 
от България - Северна ма-
кедония, е на 10 места назад 
- на 78 място.

Намалява производството 
на мляко на Балканите

Двамата убийци 
в Канада са мъртви

Намалява производството на мляко на Балканите, отчи-
тат организациите на производители и търговци.

в Гърция фермерите от различни райони на страната 
вече алармираха, че заради растящите цени на фуражите в 
скоро време на пазара ще има недостиг на прясно месо и 
мляко, а следователно и на всички млечни продукти. Оборо-
тът е спаднал поне с 15% за различните компании.

Недостиг на мляко има в Черна гора и в Босна и Херце-
говина. правителството в Белград замрази цената на литър 
мляко и забрани износа му до 30 септември заради дефи-
цит.

в Босна и Херцеговина производството е спаднало ряз-
ко: 12 милиона и половина литра по-малко в сравнение със 
същия период на миналата година. причините са ръстът в 
цените на фуражите, сушата и недостатъчното количество 
изкуствени торове.

вторият заподозрян за атаките с хладно оръжие в канад-
ска общност на коренното население и околностите й е по-
чинал от самонанесени рани, след като полицаите изблъска-
ли колата му от пътя, предадоха медиите.

32-годишният майлс Сандерсън е бил открит близо до 
град ростърн, когато служителите на реда се отзовали на 
сигнал за откраднат автомобил, управляван от мъж, въоръ-
жен с нож. 

издирването на двамата нападатели продължи три дни. 
Братът на беглеца и негов съучастник, 30-годишният Дей-
миън Сандерсън беше намерен мъртъв в понеделник близо 
до мястото на атаките, при които с хладно оръжие бяха уби-
ти 10 души, а 18 бяха ранени. разследващите засега не са 
посочили мотив за кръвопролитието.

полицията се опитва да установи дали 32-годишният 
майлс Сандерсън е убил брат си.

Въпреки силното разпространение на КОВИД-19 в Южна Корея, страната вече е на 
шесто място в света, хората не се отказват да пътуват. Новите случаи на ден са над 72 000

Бензинът в Гърция 
падна под 2 евро

За първи път от шест месеца 
средната цена на бензина в Гърция 
падна под 2 евро за литър. На ос-
тровите цената е по-висока с около 
10 евроцента поради транспортни-
те разходи. Помощите, които дър-
жавата изплаща за високите цени 
на горивата, не са достатъчни и 
гърците се ограничават в пътува-
нето. Опозицията отново настоя 
в парламента да се премахнат вре-
менно данъци и акцизи върху гори-
вата до края на енергийната криза. 
Правителството отхвърли тази 
възможност.

Прогонените от Албания 
ирански дипломати 
изгориха документи

Ирански дипломати изгориха 
документи в Тирана, преди да напус-
нат Албания, която реши да скъса 
дипломатическите отношения с Те-
херан заради неотдавнашна кибера-
така. САЩ обвиниха Иран за напа-
дение над Албания, членка на НАТО, 
и обявиха “по-нататъшни действия 
за търсене на отговорност от Те-
херан за заплахи за сигурността на 
американския съюзник”.

Четири яхти изгоряха на 
марината на остров Корфу

Четири яхти изгоряха на прис-
танището Гувия на остров Корфу, 
съобщава агенция АНА-МПА. Про-
тивопожарната служба е реаги-
рала бързо и е изпратила на място 
19 пожарникари и пет автомобила, 
за да се справят с огъня. 15 други 
плавателни съда са били безопасно 
изведени от марината по време на 
овладяването на пожара.

Хиляди протестиращи в 
Хаити поискаха оставката 
на премиера

Хиляди хора в столицата на 
Хаити и други големи градове ор-
ганизираха нови протести с искане 
за по-безопасни улици, по-достъп-
ни стоки и оставката на премиера 
Ариел Анри. “Ариел, трябва да си 
тръгнеш! Върви си, Ариел!” - скан-
дираха в Порт-о-Пренс. Един от 
протестиращите държал плакат 
с надпис: “Долу мизерията”, а друг 
крещял нецензурни думи по адрес на 
правителството, оплаквайки се от 
сериозната липса на работни мес-
та. Държавата става все по-нес-
табилна.

СнимкиБТА

51-годишен бразилец няма покрив 
над главата си от поне 3 години. 
Той твърди, че няма да гласува на 
президентските избори през есента, 
защото има още много милиони бедни 
като него. “В тази страна законът 
работи само за тези, които имат 
пари и власт”, убеден е мъжът

ООн:
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колонкатана

Боян 
Бойчев

Две събития от по-
следните дни за сетен път 
показаха двойното дъно 
на прословутите амери-
кански и евроатлантиче-
ски ценности. президен-
тът на сАЩ Джо Байдън 
се отказа да включи русия 
в списъка на държавите, 
спонсориращи тероризма, 
за което настояваше Ук-

райна. Здравомислещият 
човек ще си каже: “Браво, 
Байдън все пак е с всичкия 
си”. Но надникнем ли в 
мотивацията на това ре-
шение, ще изскочи нейна-
та гнилост. 

тероризмът (от ла-
тински: terror - страх) е 
не само взривените коли-
бомби с десетки загинали, 
но насилието срещу обик-
новените граждани. или 
страхът и ужасът, предиз-
викани от жестоки мерки 
от страна на властта или 
на частни лица. или уп-
равление, което си служи 
с насилие. ето всичките 
тези признаци ги покрива-
ше именно Украйна след 
2014 година - с убийства, 
репресии, преследвания и 
закони срещу етническите 
руснаци или рускогово-
рящите в страната, с во-

енни действия и обстрели 
срещу невоенни обекти 
и цивилното население в 
Донбас. в самата русия 
няма реципрочни прояви 
спрямо украинците - тоест 
няма терор. Не издържа и 
сравнението с тероризма 
на руската военна опе-
рация, защото ракетите 
и снарядите вземат на 
мушка военни цели, а не 
обикновени граждани. До-
като преди операцията ук-
раинската армия вземаше 
на мушка именно такива 
граждани. 

русия не може да бъде 
спонсор на тероризма по 
ценностни съображения. 
За вашингтон обаче тя не 
е такава от сметкаджийст-
во: тя не заслужавала 
такова клеймо, защото 
иначе може да се забави и 
застраши износът на храни 

и стоки през Черно море. 
Значи ако нямаше излаз на 
Черно море, русия става за 
спонсор на тероризма. 

именно този износ на 
храни е второ събитие, 
оголило прогнилостта на 
Запада. Оказа се, че укра-
инският износ на зърно 
не отивал за нуждаещите 
се бедни страни, застра-
шени от глад, а в страни, 
които не са заплашени от 
него, преди всичко в ес. 
в този смисъл те напълно 
заслужават етикета “коло-
низатори”, който им леп-
на путин. той се закани 
да “преобърне износа” в 
полза на бедстващите, към 
които да насочи и руската 
зърнена продукция. Чудно 
ли е тогава, че две трети 
от населението на света не 
подкрепят Запада в укра-
инския конфликт?  

ТъргашескиятЗапад

КАРИКАТУРАНАДЕНЯ

Юри Михалков
n

АНАТолИйсТАНКУлов

скандал
напустомясто

с течение на времето 
военният конфликт из-
кара на бял свят сайтове, 
които се държат като ме-
дийни жандарми. От ня-
колко дни сайтове, свър-
зани пряко с фондация 
“Америка за България”, 
задават с доста злоба и 
хъс въпроса: кой покани 
руския посланик елеоно-

ра митрофанова на тър-
жествата в пловдив по 
повод съединението на 
България. и продължават 
да притесняват домаки-
ните на празника, сякаш 
нещо са сбъркали. силно 
дразнещ е и фактът, че 
продължават да питат - 
ама защо американският 
посланик не бил поканен 
на празненствата.

тогава и ние да попи-
таме: а защо да не пока-
ним на празника напра-
во сръбския посланик. 
сърбия, която божем 
напада България заради 
съединението през 1885 
г. и предизвиква сръб-
ско-Българската война, 
в която при сливница и 
Гургулят нашата съвсем 
млада по онова време 
армия ги провожда с як 
пердах чак до пирот. и 

ако не беше намесата на 
виена и руския импера-
тор Александър III в онзи 
момент, нашите смели 
и непобедими капитани 
щяха да гонят сърбите до 
Белград.

можем направо да по-
каним и турския падишах 
на честванията, че ком-
панията на официалния 
празник да стане съвсем 
шарена и весела.

изобщо, не им е работа 
на журналистите зорлем 
да вдигат измислен шум 
около фигурата на руския 
посланик. Особено в този 
момент, в който търсим 
начин да подновим пре-
говорите с “Газпром”, а 
с “Лукойл” - да кориги-
раме цените на горивата. 
Особено в навечерието на 
тежката зима, която вече е 
на хоризонта.

Не е работа на медиите 
да правят скандали на пус-
то място. каквато и да е 
поръчката на господарите 
им. Защото контрата оста-
ва в журналистиката, коя-
то по правило не е страна 
в скандала и в спора, а 
свидетел на случващото 
се. и колкото по-твърдо се 
спазва този закон в нашата 
професия, толкова по-леко 
ще се диша в нашата обща 
държава.

руският посланик тряб-
ва да е поканен на всички 
празници, свързани с Ос-
вобождението и възста-
новяването на българска-
та държава, като знак на 
почитта ни към освободи-
телите. към исторически-
те факти и обстоятелства, 
които свързват нашите 
два народа. Останалото е 
бошлаф! 

С всяка година сякаш се отдалечаваме все повече 
от 9 септември. Сякаш все повече забравяме под-
вига на антифашистите, жертвали живота си за 
свободата. все по-рядко се замисляме какво дължим 
на тях - българските антифашисти.  

Те бяха идеалисти и мечтатели. Мечтаеха за 
един нов, по-справедлив свят: без войни, насилие и 
разделение - национално и социално. вярваха, че е 
постижим, че тяхната саможертва не е напразна. 
Те поставяха общото над личното - нещо, което в 
днешния егоистичен свят е много трудно да бъде раз-
брано. Много от тях не се завърнаха вкъщи. хиляди 
убити без съд и присъда, инквизирани по затворите 
и полицейските участъци. и много, много малко от 
тях са все още са между живите, за да разкажат 
как и с какъв ентусиазъм е била посрещната тогава 
свободата. Техният подвиг изми отчасти позора от 
лицето на България - да си съюзник на нацистка Гер-
мания. и даде надежда за по-добро бъдеще. 

Но днес целенасоченото пренаписване на исто-
рията върви в пълен ход. Тези, които режеха парти-
зански глави, са оправдавани и обявявани за жерт-
ви. Датата се разглежда като преврат на оФ, а 
не като всенародно въстание. когато се говори за 
причините, довели до 9 септември, излиза, че стра-
ната ни без вина е окупирана от Съветския съюз. 
Само че България преди това се е присъединила към 
Тристранния пакт. Не може да има оправдание за 
умишлено съучастие в престъпление, каквото по 
своята същност са нацизмът и фашизмът. 

С наближаването на 9 септември отново по 
медиите изпълзяха като змии сквернословниците, 
които хулят светлата дата. Няма друга страна в 
Европа, където се отрича антифашистката борба. 
Навсякъде другаде антифашистите и партизаните 
за обявени за герои. отричането на съществуване-
то на фашизъм по своята същност е неофашизъм, 
който често се маскира като краен национализъм. 

Днес фашизмът се завръща в много страни в Ев-
ропа. Засилва се интересът на младите към крайно-
десните движения. и най-красноречивият пример е 
Украйна, където след преврата през 2014 година във 
властта влязоха хора с националистически и профа-
шистки възгледи. където фашистът Степан Банде-
ра и нему подобни са героизирани. и където години 
наред се извършваше терор срещу рускоговорящото 
население, а Русия бе обявена за основен враг.

Ситуацията поразително напомня събитията 
преди втората световна война. Тогава евреите, 
славяните, комунистите бяха подложени на пре-
следвания. идеята за чистата раса. Европа мълче-
ше, докато хитлер набираше сила...

Днес Европа също мълчи и се прави на разсеяна...
има такива, които отричат 9 септември. Други 

смятат, че датата е спорна. Но не! Тя е безспорна 
- празникът на свободата. Не казвам, че не е има-
ло грешки след това - в периода до 1989. Но без-
пристрастният поглед към тези години показва, че 
плюсовете са много пъти повече. 

Нямаме право да се отдалечаваме от 9 септем-
ври. Да го забравяме. Ние, родените от червеното 
знаме. Ние, които носим в себе си идеалите и кръвта 
на онези мечтатели, повярвали и постигнали свобо-
дата. и да, имаме мисия - да предадем тези идеали 
на следващите поколения. 

Родени от 
червеното знаме

Нора СТоичкова
n
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НАЙДЕН ВЪЛЧЕВ е роден на 30 август 
1927 г. в с. Малка Брестница, Плевенска 
област. Завършил е Юридическия факул-
тет в Софийския университет. Бил 
е редактор в сп. “Български воин”, 
в. “Народна армия”, сп. “Септември”, 
сп. “Съвременник”, главен редактор 
на сп. “Дарители”. Дипломат през 
1996-1997 г. Председател на Съюза на 
преводачите в България през 1989-1991 г. 
Автор е на над 20 стихосбирки. Публи-
кувал е и произведения за деца. Неговото 
петокнижие “Попътни срещи” обхваща 
към 70 портрета на наши и чужди ав-
тори, с които се е познавал и е работил. 
Преводач е на много стихове от славян-
ски поети. По негови текстове са създа-
дени много популярни песни, сред които 
“Една българска роза” и песента към 
филма “На всеки километър”. Носител 
е на орден “Св. св. Кирил и Методий” 
- първа степен, на наградата “Димчо 
Дебелянов”, наградата на Съюза на 
българските писатели и Съюза на прево-
дачите в България, на “Златния Орфей”, 
на високи руски и беларуски отличия.

НАЙДЕНВЪЛЧЕВ:

Вдъхновението 
идва от живота, 
спомена, мечтата...
Винагисъмобичалстремящитесеистрадащите,споделя
известниятпоет,койтонеотдавнанавърши95години

Интервю на  
Боян БОЙЧЕВ

n Как се чувства един 
творец на 95 и с какви 
размисли посреща тази 
годишнина?

- като човек с добър 
шанс да доживее такава 
възраст и да благодари на 
природата, че го е награди-

ла с този шанс. 
n Продължавате да 

пишете. Къде и как на-
мирате вдъхновение за 
това?

- вдъхновението, на-

строението, възбудата ид-

ват от живота, от спомена 
или от мечтата и обиграни-

ят артист реагира: с радост, 
с възторг, с огорчение, с 
отрицание... Обективното 
ражда субективния образ, 
идеята, настроението, мело-

дията. А дали продължавам? 
стига вече. Дойдоха, идват, 
да идват следващите. 

Стр. 8
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Вдъхновението...
n Човек ражда ли се 

или става писател? 
- От младини имаш генно 

предразположение да чуваш 
музика, да виждаш образи, 
да те вдъхновяват мисли, 
идеи. Намираш ги в книги-

те, те те образоват, дообра-

зоват те и един ден избух-

ва в теб порив да напишеш 
ред, строфа, да нарисуваш 
профил, картина, да “чу-

ваш” и внушаваш мелодия. 
Дотогава много да си чел, 
гледал и слушал. Ако си да-

ровит и трудолюбив - неща-

та стават. 
n Кога и как започна-

хте да пишете?
- Още в ранни гимнази-

ални години, когато жадно 
четяхме, рецитирахме, под-

ражавахме на автори, които 
ни допадаха и ги харесва-

хме. и ето, в литературния 
кръжок си, опитите ти са в 
стенвестника... първото ми 
публикувано стихотворе-

ние беше в столичен вест-

ник, когато бях абитуриент 
в плевенската мъжка гим-

назия. 
n Завършили сте Юри-

дическия факултет, но не 
му останахте предан до-
край... Как разбрахте, че 
перото за творчество ще 
надделее? 

- и до днес твърдя, че 
Обща теория на правото, 
римско право, история на 
дипломацията, конститу-

ционно право са най-солид-

ната основа за образован 
човек. Но настъпва втора 
част на пиесата, когато за-

трупват погледа ти членове 
и алинеи, срокове, постано-

вления и обжалвания, На-

казателно право, търговско 
право, следствие, прокура-

тура, които не ме привлича-

ха. и те боравеха с човешки-

те отношения, но аз виждах 
тези човешки отношения в 
по-общ план, неподчинени 
на норми, и затова останах 
при тях. Да ги интерпрети-

рам в художествен план. 
n Името Ви все се 

свързва с “На всеки кило-
метър” и “Една българска 
роза”...

- Да, от 1970 година до 
днес. през целия ми живот. 
Ако бе възприет вариантът: 

Нас родиха ни бури и ветри, 
нас не ще ни уплаши смъртта - 
ние сме на всеки километър
и така до края на света. 

а не: 
Нас червеното знаме роди ни, 
нас не ще ни уплаши смъртта - 
ние сме на всеки километър
и така до края на света. 

навярно нямаше непрекъс-

нато да ми размахват пръст. 
Но аз не съм участвал в из-

бора на вариант. и двата са 
мои. плакатът е победил, 
иди, че го спри. 

същото става и при “ро-

зата”. сетнешната конюнк-

тура не може да преглътне 
думата “другарю” и вино-

вен е авторът. Не съм и не 
бих се отказал от нея. тя 
е със своето време и нека 
със своята чистота си ос-

тане там. А двете песнич-

ки живеят благодарение на 
искрената им изповедност, 
на композиторите и на из-

пълнителите. 
n При песните кое 

трябва да е първо: тек-
стът или мелодията?

- Аз предпочитам думите 
да са разкрили идеята, случ-

ката, образа и тогава музи-

ката да ги възвиси и понесе 
на крилете си. възможен е и 
обратният случай, но аз съм 
си аз - нотите трябва да ид-

ват след буквите. 
n Полифоничен човек - 

пленник на стиха, разказ-
вач на преживяното с дру-
ги автори от панорамата 
на културата, съавтор на 
песенните композитори, 
приятел на художниците 
- Вие сте и предан прево-
дач. 

- Харесва ми думата 
ви предан. Особено важна 
при художествения превод 
- поезия или проза. Аз съм 
превеждал преди всичко 
стихове - лирика, епос, дра-

матургия, но и забележител-

на проза. при всички случаи 
трябва много да си погъл-

нат от автора: творчество-

то му, живота му, времето 
му, съдбата му, стила му 
на художник. Отговорен си 
да съобщиш със свои думи 
неговите послания, да пре-

несеш багрите на неговата 
палитра, ритмиката, пулса, 
енергията и мелодията на 
неговия израз. Да сте ста-

нали духовни приятели, 
да отговаряш адекватно на 
неговото творчество и за 
себе си като интерпрета-

тор. преводачеството е в 
пълния смисъл на думата 
творчество. 

n Разговорът ни се води 
в навечерието на 9 септем-
ври. Бяха години, когато 
този ден беше празник, а 
сега върху него се сипят 
ругатни и проклятия...

- времена и нрави. ко-

нюнктура. А най-тъжни 
думи трябва да се кажат за 
нея и за нейните носители. 

n Защо у нас се опит-
ват да отрекат антифа-
шистката борба? 

- в обществения живот 

е естествено да живеят да-
то и не-то, но по-прав е 
Атанас Далчев, който стои 
над тях и казва: 

Всички, паднали за свободата 
дето и да е, са наши братя - 
пак по кръв, но само че пролята. 

n Да се върнем към 
поезията. Издателство 
“Захарий Стоянов” из-
даде не знам коя поред 
Ваша книга. С начални-
те стихове от младите 
години, с късните стро-
фи за Джина и за Ханс, за 
летящите лебеди, които 
търсят по-топъл приют. 
Защо книгата се казва 
“Лебед”?

- Защото моята симпа-

тия е към простреляния ле-

бед, който няма като дру-

гите да стигне до палмови 
простори, ще бъде като 
символ на неосъществено 
намерение, на несбъдна-

та надежда, непостигната 
мечта. Обичал съм винаги 
стремящите се и страда-

щите. “Лебед”? Дочувам 
дихание на лебедова пе-

сен. 
n Вашите думи към 

читателите на ДУМА?
- Хубаво е, че вестник 

ДУмА обича поетите и не 
се свени да публикува тех-

ните стихове. А какво по-
хубаво послание от стихо-

вете?

От стр. 7

СнимкиАрхивДУмА

НАД ГРАНИЦАТА ЩЪРКЕЛИ

Над границата щъркели прелитат.
Минават без пароли и без страх.
Минават на ята във висините
и няма заграждения за тях.

И пролетта, и щъркелите бели,
и вятърът на Бялото море
кордоните до днес не са ги спрели.
И днес траншеят няма да ги спре.

Мечтая някога така свободни
и ние хората да бъдем тук,
да знаем и да помним прага родни,
ала открит да бъде всеки юг,

ала открит да бъде всеки север
и всеки път до всякоя мечта...
Къде ви, бели щъркели, къде ви?
Аз ида с вас, след вашите ята.

НИЕ СМЕ 
НА ВСЕКИ КИЛОМЕТЪР

Нас червеното знаме роди ни,
нас не ще ни уплаши смъртта -
ние сме на всеки километър
и така - до края на света.

Пада другарят в смъртен бой,
пада за теб, свобода,
за да изгрее и стане той
малка червена звезда.

Нас далечни победи ни викат,
нас ни чака в зори радостта -
ние сме на всеки километър
и така - до края на света.

СнимкАвилиАнАСемерДжиевА

Найден Вълчев и Панчо Панчев на празника на ДУМА в Борисовата градина, 1 май 2013 г.

ЛЕБЕД

Студен задуха север
и залезът видя
как лебедово ято
над залива кръжи. 
Накацаха за отдих. 
Прегърна ги нощта
и може би момчешки, 
внезапен и безсмислен, 
но изстрел изтрещя. 

Отдъхналото ято
на сутринта се дигна, 
описа бавен кръг и 
наново полетя, 
та още по на юг
от зимата да бяга. 
Един пронизан лебед
от изстрела случаен
след тях остана тук. 

И колко много зими
над мене отлетяха, 
а аз и днес усещам
дъхът ми как ще спре
на сън като ги видя: 
угасващият залез, 
притихналият залив 
и оня мъртъв лебед
край синьото море. 
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ПОЕЗИЯ

БЕЛЕТРИСТИКА

Редактор Боян БОЙЧЕВ

Девети септември в Шумен
Бойчо ИВАНОВ

Победоносното на-
стъпление на Червена-
та армия, издаденото
Окръжно щ 4 от ЦК на
партията и обявената
война от Съветския съюз
поставиха пред нас зада-
чата за завземане на
властта от Отечествения
фронт. Девета въстаниче-
ска оперативна зона и
Шуменско-Преславският
партизански отряд “Ав-
густ Попов”, независимо
от тежката блокада,
пристъпиха към изпълне-
нието й. Всички парти-
зански отряди, чети и
групи насочиха силите си
към щурм на властта в
окръжния и околийските
центрове. В гората меж-
ду Шумен и Кочово се
установи ОК на партия-
та и щабът на зоната.

Само два дни след
обявяването на войната
командващият Трети Ук-
раински фронт маршал
Толбухин отправи при-

зив към българския на-
род и прикани за благо-
приятно отношение към
армията освободителка.
Над нас прелетяха съвет-
ски самолети, а наши
партизани намериха по-
зиви. Изблик на радост-
ни чувства изпълни
гърдите ни. Малкото
листче преминаваше от
ръце в ръце и се четеше
с голямо любопитство и
интерес. В най-напрег-
натия момент бай Сто-
ян, политкомисарят на

отряда, го грабна, разце-
лува го и извика: “Хей,
радост, радост моя, ра-
дост безгранична! Колко
те очаквахме, колко!”

Никой не е казвал, че
утре ще бъде ден първи,
ден на новата ера, ден
на свободата, но всички
чувствахме това. Щабът
на зоната бе в постоян-
но заседание, чертаеше
плана за щурма. Бяха
разработени два вариан-
та, във всеки от които
ключов момент беше
превземането на Шу-
мен...

От Кочово, където
властта вече е в ръцете
на Отечествения фронт,
два камиона с партиза-
ни, политзатворници,
комунисти и ремсисти
поемат към Шумен. По
пътя с развени знамена
преминават през Осмар,
Троица и Хан Крум и
навсякъде са посрещна-
ти от ликуващи хора.

Между Шумен и Див-
дядово има пост. Черве-
ната армия вече е стиг-

ОФ. Решено е на следва-
щия ден да се пристъпи
към завземането на
властта.

На 9 септември сут-
ринта много хора при-
иждат в градинката пред
кметството. Към 10 часа
отечественофронтовци
потеглят за Областната
дирекция. Но там вече
няма никой. Областният
директор и неговите до-
вереници са се изпокри-
ли. Властта е завзета от
Отечествения фронт без
съпротива. Димчо По-
пов става първият наро-
ден отечественофрон-
товски кмет.

Но съпротива е ока-
зана при Околийското
управление. Там е пълно
с хора от Държавна си-
гурност и полицаи, кои-
то отказват да се преда-
дат. Започва ожесточена
престрелка с партизани-
те и политзатворниците
от Варна и Шумен. Фа-
шистите обаче не съоб-
разяват, че на гарнизон в
Шумен вече е Червената
армия. Съветски танк се
появява в единия край на
улицата. Скоро съпроти-

Бойчо Иванов,
командир на
Шуменско-Преславския
партизански отряд

Призивът на маршал
Толбухин

нала тук. Проверяват се
всички, които влизат в
града.

- Давай оружие! - каз-
ва червеноармеецът.

- Но мы партизаны!
Скоро въпросът е

изяснен, оръжието е
върнато. Камионите от-
ново потеглят към Шу-
мен...

Шуменската общест-
веност вече цяла седми-
ца коментира събитията
оживено. На 8 септем-
ври се провежда разши-
рено заседание на ОК на

вата е сломена. Околий-
ският управител и некол-
цина фашисти са убити.
Околийското управление
е превзето. За комендант
е назначен Кольо Грозев
- дългогодишен секретар
на нелегалния комитет на
Работническия младежки
съюз.

От щаба на “Бран-
ник” също откриват огън
по ликуващия народ. В
престрелката с партиза-
ните няколко бранници
падат убити. И тук фа-
шистите са победени.

Властта в Шумен из-
цяло е в ръцете на Оте-
чествения фронт. От
кметството, пред много-
хилядния народ, излязъл
да посрещне свободата,
новият областен управи-
тел Пеньо Писков държи
реч, която завършва с
думите: “Фашистката
власт е съборена и от
днес, 9 септември 1944
година, на власт е Оте-
чественият фронт!”

                   (откъс,
със съкращения)

Стихотворения от поети партизани

В такава нощ...

Цветан СПАСОВ

В такава нощ ще ме загубиш.
Ще писне сова в мрачината
след писъка на вражите куршуми...

На гроба ми цветя ще носят
другарите. Ще плаче майка ми
и ще нарежда скръбно спомени.

В градината ще цъфнат макове.
Животът ще блести с възторзи.
Щастливо ще се любят младите...

Ела последен път на гроба ми
и разкажи, че моите илюзии
се сбъднаха така разкошни!...

В такава нощ ще ме загубиш.
Ще писне сова в мрачината
и пак ще стане много глухо.

Скъпи читателю!

Преди години моят дядо Бойчо
Иванов, командир на Шуменско-
Преславския партизански отряд, ми
предаде ръкописа на своята книга
със спомени, която обещах да ре-
дактирам и подготвя за печат. Той
вече не е между живите, а книгата
засега не успявам да издам. Но тази
седмица в приложението за лите-
ратура, изкуство и култура пред-
ставям малък откъс от нея - съби-
тията около 9 септември в Шумен.
Във връзка със светлата дата да си
припомним и стихотворения на по-
ети партизани, загинали за свобо-
дата.

Приятно четене.

ОТ РЕДАКТОРА

Вечер

Иван НИВЯНИН

В такава хищна, звездна вечер
врагът ще стреля стръвно в мен;
ще лайне куче надалече
и аз ще бъда повален.

За мен другарите ще страдат,
ще ме накичат със венци;
на почет ще стои отряда -
ще бдят един след друг бойци.

Самичка мама ще узнае -
сиротна в бедната ни къща, -
насън вретено ще мотае
и нишката му ще се скъса.

Тя в тоя миг ще се събуди
и вече няма да заспи:
тъй цял живот ще бъде будна -
за мен ще плаче и скърби.

В такава хищна, звездна вечер
врагът ще стреля стръвно в мен;
ще лайне куче надалече
и аз ще бъда труп вдървен.

Атанас МАНЧЕВ

Моята песен

Води ме, моя стройна песен,
води ме, мой възторжен стих!...
След тебе, в тая мрачна есен,
ще тръгна пламенен и лих...

Литни над родните полета,
запей над скръбните села,
разсей вековната несрета
и тези ниски небеса!...

Ще срещнеш в пътя си метежен,
о, моя песен, тъмнини,
ще чуеш вопъл безнадежден
и смъртен хлад ще те рани...

Не спирай ти обезверена,
крила недей отпуща ти;
стани в разгрома възродена
и пак към слънцето литни...

Води ме, моя волна песен,
води ме, мой възторжен стих!
След този хлад и мрачна есен
те следвам пламенен и лих.

Ще минат дни - в строеж огромен
народът ни ще е зает;
но той за мен ще пази спомен,
за мен - героя, млад поет.

“Партизанска песен”, худ. Илия Петров, 1959 г.
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Ïðàçíèê íà êèíîòî
â òðè äåñåòèëåòèÿ
Интересни дебюти и актьорски открития
в игралното кино видяхме в конкурсната
програма на 30-ата „Златна Афродита”

Доживяхме 30-годишния юбилей на МФФ “Лю-
бовта е лудост” (26.08. - 04.09.)... При това - без
развихрила се пандемия, без маски на отчуждени-
ето, без стрес. За инфлацията няма да говорим.
Сега е време наистина да се усмихнем, оценявай-
ки новата житейска ситуация и най-вече - коло-
салните усилия на организаторите на този фил-
мов празник, оцелял като уникална културна тра-
диция именно благодарение на тях. Празник,
утвърждаващ Любовта като универсална духов-
на ценност и спасение от самотата и отчужде-
нието! Едва ли е възможно да бъдат изброени
художествените открития, на които години на-
ред тук се наслаждава преданата варненска пуб-
лика. “Златната Афродита” се предава от ръка
в ръка на талантливи творци от Европа, Азия,
САЩ... А самите те напускат с тъга този госто-
приемен град, оставащ в съзнанието им като
оазис на топлота, сърдечност и компетентност,
която често подчертават по време на обсъжда-
нията на техните филми.

Очевидно става дума
за стойностно кино, под-
брано грижливо от ре-
пертоара на значими фе-
стивали и насочено към
просветени ценители.
Двустранен процес, кой-
то, от една страна, сти-
мулира създателите на
съвременното филмово
изкуство, а от друга -
възпитава у подраства-
щите вкус към реални
художествени стойности
в ерата на фентъзи хао-
са, на компютърно гене-
рираните супергерои, на
комиксовата Вселена на
Марвел с безчетни пара-
лелни реалности. Този
фестивал ни “сваля” тук,
на Земята, където са на-
шите проблеми, стреме-
жи и търсения, нашите
тревоги и разочарования;
изправя ни пред актуал-
ните тенденции в днеш-
ното кино, дори когато
са предизвикателни до
откаченост, както във
френския филм “Млади
завинаги” на обичаната
актриса Валерия Бруни
Тедески, която открива
няколко млади актьорски
дарования, превъплъща-
ващи се в техни връстни-
ци в края на 80-те годи-
ни, приети в престижна-
та театрална школа на
легендарния режисьор
Патрис Шеро.

Сред изобилието от
всеядна екранна продук-
ция тази година в програ-
мата на фестивала са
подбрани 77 творби за
две конкурсни програми:
с професионално и с мла-
дежко жури. В основна-
та се състезаваха 12 нови

игрални произведения,
повечето от които имаха
тъкмо тук световни пре-
миери. Този факт без-
спорно е своеобразен
реверанс към отзивчи-
востта на зрителите, ко-
ито за сетен път
изпълниха залите на Фе-
стивалния и конгресен
център.

На Големия екран пре-
обладаваха вълнуващи ак-
туални филми, оглеждащи
проблема за любовта от
разни посоки: с подозре-
ния и съмнения, с грехове
и изкупления, с търсене на
изходи от комплицирани
ситуации и вяра в тях.
Едва ли някой би оспор-
вал факта, че Голямата
награда “Златна Афроди-

ства и музика (роден
1978 г.) за кратко време
спечели авторитетни на-
гради на престижни фес-
тивали, включително и
“Оскар” за чуждоезична
творба за “Карай колата
ми”, базирана на еднои-
менния разказ на Харуки
Мураками. Новото му
произведение “Игра на
съдбата и въображение-
то”, завоювало “Сребърна
мечка” на Берлинале, е по-
вербално (с преобладава-
що слово) от предишните
негови филми, но не по-
малко изобретателно и
нравоучително. Трите
истории, на които се опи-
ра драматургията: първа-
та - неочакван любовен
триъгълник, където едно
споделяне между две при-
ятелки довежда до рязък
обрат в отношенията и

жени. Налице е отново
задълбочен и твърде лю-
бопитен ракурс към тема-
та за любовта и секса.

Изненада и за крити-
ката, и за публиката под-
несе игралният дебют
“Доколкото ми е извест-
но” на младите унгарци
Нандор Льоринс и Ба-
линт Наги, оформящи
интересен творчески
тандем в късометражно-
то и в игралното кино.
Очевидно режисьорите-
сценаристи предварител-
но са осмислили нелека-
та драматургия, лъкату-
шеща между доверието и
недоверието към люби-
мия човек. Техният под-
ход бавно и последова-
телно увлича зрителя в
едно психологическо
пътуване, с лутания, по
пътя към Истината.
Създаден по действите-
лен случай, филмът (удо-
стоен тук с две награди:
Специалния приз на жу-
рито, и на СБФД) про-
следява от гледна точка

радост, изпълнителят на
тази роля, който без-
спорно заслужава награ-
да, Балаж Бодолай - ак-
тьор с 15 години сцени-
чен опит в унгарския те-
атър в Клуж (Румъния),
бе гост на фестивала. Той
сподели увлекателно на
пресконференция своите
колебания и усилия, вло-
жени в създаването на
този персонаж, на който
се крепи драматургията.
За него това е филмов
дебют в главна роля. В
партньорство с двама
режисьори - също дебю-
танти, както и с опитни
актьори, Бодолай успява
да изгради сдържано, с
пестелива изразност, за-
помнящ се нюансиран
образ, който се оказва
предизвикателство за не-
говия талант и откритие
за седмото изкуство.

В надпреварата за
най-добър изпълнител на
главна мъжка роля жури-
то на фестивала предпо-
чете турския актьор
Мерт Фират за успешно
изградения от него пер-
сонаж на Вюрал - обик-
новен, делничен герой,
отрасъл в набожно се-
мейство, който съвестно
изпълнява задълженията
си на баща и съпруг, как-
то и на предан син в пси-
хологическата драма за
престъпление без наказа-
ние “Чисто бяло”. Тя
също е игрален дебют на
млад режисьор-сцена-
рист - Неджип Каган
Оздемир, който тук по-
лучи Наградата за режи-
сура. В нея се разглежда
вечно актуалният про-
блем за трудния избор
след нарушаване на етич-
ните норми: да бъдеш
отговорен за последици-
те от прегрешението или
да го прикриваш, изгуб-
вайки моралните си ус-
тои. По думите на мла-
дия творец, който също
гостува на фестивала,
сериозно влияние му е
оказало творчеството на
Достоевски в постигане
дълбочината на образа на
главния герой, както и в

Олга МАРКОВА, доктор на кинознанието

СНИМКА ЛИЧЕН АРХИВ

Олга Маркова с актьорското откритие
Балаж Бодолай (“Доколкото ми е известно” -
дебют на унгарските режисьори
Нандор Льоринс и Блинт Наги)

“Бъдеще” - ярък съвременен ирански филм
на Амир ПурКиан

“Чисто бяло” - дебют на турския режисьор
Неджип Каган Оздемир

СНИМКИ “ЛЮБОВТА Е ЛУДОСТ”

та” отиде при младия, но
вече утвърден майстор на
японското кино Рюсуке
Хамагучи. Привлякъл вни-
манието в родината си
още с дипломния филм
“Страст”, възпитаникът
на Токийския универси-
тет и на Националния
институт за изящни изку-

действията им; втората -
провален опит за прелъ-
стяване на писател от не-
гова почитателка, и трета-
та - среща, предизвикана
от недоразумение - сонди-
рат сложните взаимоотно-
шения на героините, раз-
казани чрез съвпаденията,
случващи се на влюбени

на съпруга историята на
едно семейство и предиз-
викателствата, с които то
се сблъсква след изнасил-
ване на съпругата. Ето
защо за спечелване дове-
рието на зрителя най-от-
говорно е пресъздаване-
то на сложния, противо-
речив образ на Мъжа. За

изграждането на основ-
ния конфликт между чо-
вешката природа и вяра-
та в бог. Той е посветил
много време за създава-
нето на филма, разработ-
вайки пет варианта на
сценария, който внушава
идеята, че всеки порядъ-
чен човек може да бъде

доведен до ръба на
престъплението, в зави-
симост от обстоятелства-
та. Налице е любопитен
съвременен модел за пре-
живяване на греха, при
който си готов да се
закълнеш във Всевишния,
че си невинен; да покри-
еш съвестта си с невиди-
ма “глазура”. “Фактът, че
си религиозен, не те пра-
ви морален - твърди ре-
жисьорът, който живее в
САЩ. - В родината си
бях обвинен, че изпитвам
емпатия към главния ге-
рой и не показвам глед-
ната точка на убитата
жена.” Той разказва из-
мислената от него исто-
рия именно в Турция. На
финала на филма, избяг-
вайки общественото на-
казание, героят остава да
живее с греха си. А очи-
стителният сняг покрива
всичко наоколо, включи-
телно и Истината.

Така прозвучават и
финалните акорди на
френския филм “Пътни-
ци на нощта” на Михаел
Ерс,  завладял публиката
с увлекателно разказана
история, която ни отвеж-
да в Париж през 1981 г.
Главната героиня Елиза-
бет е принудена сама да
издържа семейството си,
тъй като бракът й е към
своя край. Преживявай-
ки криза, тя търси опора
в изслушване на нейните
емоции с участие в лю-
бимото й радиопредава-
не или в опит да подсло-
ни в дома си бездомно
момиче... За богато ню-
ансирания образ на Май-
ката (Елизабет) Шарлот
Генсбур завоюва Награ-
дата за женска роля.

Интерес предизвика
новата версия (след не-
успешната в 1992 г.,
въпреки участието на
Ален Делон), вдъхновена
от романа на Артур
Шницлер “Прибиране у
дома”, назована “Завръ-
щането на Казанова” на
италианския творец Габ-
риеле Салваторес. Класи-
ческият герой се оказва
твърде близък до самия
режисьор Лео Бернарди,
който не може да се при-
мири със залеза на кари-
ерата си... За хедонизма,
за пиетета към Седмото
изкуство, както и за три-
умфа на живота над ки-
ното гилдията на крити-
ците към СБФД удостои
този филм със своята
награда.

Специални панора-
ми представиха две от
най-динамично развива-
щите се национални ки-
нематографии: Иранска-
та, където преобладава-
ха  герои-тийнейджъри,
и Полската. Те бяха ра-
душно посрещнати от
публиката...

Усмихнатата варнен-
ска природа някак вне-
запно ни изпрати с
пясъчна вихрушка. Явно
домакините не искаха да
си тръгваме... И все пък -
до следващия фестивал!
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9 СЕПТЕМВРИ

 Доц. Попиванов, 9 септември
е важен ден в нашата история.
Според Вас необходима ли ни е
нова такава дата предвид живо-
та днес?

- Българското общество е твърде
много разделено, фрагментирано,
фрустрирано, отдадено на междугру-
пови конфронтации, за да има нужда
от насилие. Ненасилствената промя-
на, ако имаме сили за нея, е единст-
веният път за излизане от кризата на
неолибералната деградация, единст-
веният начин обществото да почув-
ства себе си общество, а не да доба-
ви нови рани към старите. Девети
септември внася разделение, но с
големите исторически водораздели
често е така. Доскоро ни се струва-
ше, че 3 март е безспорна обединя-
ваща дата, дори само по тази причи-
на, че благодарение на 3 март на
европейската карта се е появила на-
шата държава. Видяхме, че напро-
тив, мнозина днес отричат 3 март,
защото го свързват с Русия.

Аз не мисля, че тези критици си
дават сметка какво точно проповяд-
ват - несъгласие със собственото ни
държавно съществуване. С 9 септем-
ври се получава нещо подобно. Сим-
вол на последвалите 45 години соци-
ализъм. Оценката за него неизбежно
разделя онези, които виждат поло-
жителното в социализма, от онези,
които го приемат изцяло отрицател-
но. Само че освен символ на бъдеща
епоха, е и ключово историческо
събитие. Насилието, свързано с него,
не може да бъде достойно за възхи-
щение, особено от съвременна глед-
на точка. Репресиите са застигнали
не само виновни, но и невинни. За-
това няма как да виждаме този ден в
напълно позитивна светлина. Цяло-
стното му отричане обаче е огромна
историческа грешка, която, също
като с 3 март, критиците едва ли
осъзнават. Обзети от гняв към кому-
низма и СССР, такива хора не раз-
бират, че да зачеркнеш 9 септември
значи да зачеркнеш антифашистката
съпротива. С нея навсякъде в Евро-
па се гордеят, а у нас, напротив, ос-
порват. 9 септември е реалният край
на нашия съюз с Хитлер. Реалният
край на антиеврейските гонения.

След броени седмици ще чества-
ме 100-годишнината на големия ни
интелектуалец Анжел Вагенщайн,
който с перото и присъствието си
промени и осмисли българската кул-
тура. Ако не беше 9 септември, как-
во щеше да стане с осъдения на смърт
Вагенщайн? Има български интелек-
туалци, които за съжаление загубиха
живота си в събитията около този
ден. Но други получиха буквално нов

БОРИС ПОПИВАНОВ:
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Да зачеркнеш 9 септември значи да зачеркнеш
антифашистката съпротива, твърди политологът

Интервю на Таня ГЛУХЧЕВА

заедно - “Всички са маскари”. И за-
това политиците ни убеждават, че са
на страната на народа срещу другите
политици. В България, за разлика от
Западна Европа, не говорим за анти-
системен популизъм, защото попу-
лизмът владее и системата. БСП,
ГЕРБ, ДПС у нас възникнаха като
масови, със свой организационен
живот, с претенции на по-ниските
нива към по-високите. От масови все
повече се превръщат в електорални,
мобилизирани основно по избори, и
които вече не са съвсем сигурни кого
точно представляват. Свива се те-
ренът на онези структурирани инте-
реси, съставляващи базата на парти-
ята. На тяхно място идва желанието
на партийните ръководства да се
харесат на целия народ и да сочат
виновните за тежкото състояние на
същия този народ. Бурните процеси
от последните 2 години направиха
тази игра по-лесна. С изключение на
“Възраждане”, всички с някакъв шанс
за следващия парламент са минали
през властта, ако не като партии, то
поне лидерите им. И затова всеки
може да обвинява “предишните”, а
другият да му връща обвинението. И
все говорят от името на народа. Това
е порочен кръг, от който трябва да се
излезе.

- Как могат да бъдат убедени
младите хора у нас да “прегърнат”
левите идеи?

- Смята се, че мнозинството мла-
ди хора по правило клони към леви-
цата. Те имат по-изострено чувство
за справедливост, възлагат повече
надежди на обществения прогрес, не
приемат икономическите йерархии
за даденост, в много висока степен
са отворени към преживяванията на
другите. В България картината е
обърната. Силно разпространено е
идеологическото безразличие, а при-
надлежността към десницата е далеч
по-популярна от лявата идентич-
ност. Причините са разнообразни.
Сред тях обаче трябва да се посочи
специално неолибералната хегемо-
ния от последните десетилетия. От-
всякъде ни внушават, че не е модер-
но да си ляв. Гурутата на политиче-
ския дебат иронизират всичко ляво
като безнадеждна носталгия към
миналото или симпатична неадекват-
ност на невежи люде. От всички
посоки ще чуем, че трябва да се
помага на бизнеса. А на хората?

Оставаме с впечатлението, че те
съществуват, за да обслужват бизне-
са, а не обратно. Тази хегемония
трябва да се пречупи. Необходимо е
самочувствие на левия човек, наре-
чете го исторически оптимизъм.
Левицата у нас понякога успява да
стигне до властта, но губи останали-
те социални и медийни битки - за
миналото, за икономиката, за спра-
ведливостта в обществото. Младите
хора вляво трябва според мен да
добият политическата инициатива,
за да стъпят върху постиженията си
и да се борят за едно по-добро об-
щество. В политиката често се случ-
ва те да бъдат използвани за масов-
ка, за лепене на плакати, за изпълне-
ние на спуснат отгоре норматив. В
най-добрия случай се казва, че им се
полага да правят политика за млади-
те - да лансират идеи за образовани-
ето, за майчинските, за постъпване-
то на първа работа. Мисля, че няма
да осъзнаят огромния потенциал на
лявото, ако не започнат да развиват
политика за цялото общество, не
само за себе си, в дискусия с ръко-
водствата на левите партии. Това
отвори шанса за победа на социал-
демократите в Германия след години
на тежки поражения и отлив на
привърженици - партията даде на
младежката си структура свободата
да измисли и наложи посланията за
изборите. Младият човек не се
вдъхновява от това да бъде изпълни-
тел, той иска да създава.

живот. Антифашизмът е кауза, която
не е загубила значение, дори и сега,
особено сега. Всякакви опити за ома-
ловажаването й, от каквито и пози-
ции да са предприети, представляват
индулгенция на един дълбоко антиде-
мократичен режим, поставил ни в
една коалиция с нацизма. Той е анти-
фашистки празник, отварящ пътя на
колосална социална промяна, която
всеки е в правото си да одобрява или
не. Имаше насилие и посегателство
над човешките права, но имаше и
първия опит за изграждане на соци-
ална държава в България. Същата со-
циална държава, която Конституция-
та ни провъзгласява в своя преамбюл.
Двете големи исторически постиже-
ния на левицата, от които нямаме
право да се отказваме, са антифа-
шизмът и социалната държава.

- Какво се случва с лявата
идея? Жива ли е?

- Лявата идея сега е в криза не
само у нас, а в целия свят. Левите
сили така и не успяват да произве-
дат убедителен отговор на глобали-
зацията, защитаващ хората от все-
властието на транснационалните
пазари, и да предложи перспектива
за повече справедливост. Но лявата
идея е жива, защото предпоставките
да съществува не само не са изчезна-
ли, а са по-силни отвсякога: растящи
неравенства, масово недоволство,
несигурен свят, сриващи се социал-
ни системи, експанзираща бедност.
Това са темите на лявото, не само
как да спасяваме бизнеса. Последно-
то е важно, само че не може да бъде
ляв приоритет.

- Напоследък се заформи омагь-
осан кръг от предсрочни избори -
има ли изгледи скоро да излезем
от него и не се ли усеща умора у

хората? когато чуят, че отново
трябва да ходят до урните?

- Така е, никога не сме имали тол-
кова много избори за толкова крат-
ко време. И няма гаранции, че това
няма да продължи и през следващата
година. Анализаторите спорят дали
ще отидем отново до урните веднага
след 2 октомври, без да е съставено
редовно правителство, или ще се
състави с кратък хоризонт, така че
пак да отидем до урните много пре-
ди края на конституционния 4-годи-
шен мандат. Не звучи мотивиращо
за избирателя. Мисля, че партиите
трябва да положат сериозни усилия
да заговорят отсега за коалиционни
варианти, ако не искат да сринат
тотално избирателната активност.
Защото, помислете си, ако на нас,
избирателите, ни се казва, че на 2
октомври няма да се случи нищо
важно и скоро пак ще има избори,
защо изобщо да гласуваме сега, вме-
сто да изчакаме следващото раздава-
не на картите? Рискът активността
да падне дори под антирекорда от
ноември м.г. е голям. И ще се
задълбочи политическата криза у
нас. Ще насърчи търсенето на ради-
кални решения, с всички опасности,
произтичащи от това.

- Защо все по-често различни
партии прибягват до предлагане-
то на популистки политики?

- Популизмът е един от симпто-
мите за криза на демокрацията. Под
популизъм разбираме не просто
стремежа да се идентифицираш с
“добрия народ” и неговите въжделе-
ния, но и търсенето на вината в “ло-
шия елит”, пречещ на народа. В Бълга-
рия това отдавна е норма. За винов-
ни смятаме не елита на една или дру-
га партия, а елита на всички взети
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петък
9 септември

9 септември е една от най-за-
бележителните дати в най-новата 
българска история. на 9 септем-
ври 1944 година антифашистката 
съпротива в България, която е 
част от европейската антифа-
шистка съпротива, с помощта на 
съветската армия и под знамето 
на отечествения фронт побежда-
ва българския фашизъм.

9 септември полага основите 
на държавата и на народната де-
мокрация.

9 септември разкри соци-
алистическата перспектива на 
развитие на нашето общество и 
държава и откри пътя на социа-
листическото изграждане в на-
шата страна. 

Девети септември е идея, ка-
уза, историческа перспектива на 
бъдещето. 

Антифашистката 
съпротива победи 

фашизма

Днешните български антфа-
шисти са решени да пречупят 
усилията за възраждане на фа-

шизма и никога, никога не ще 
позволят отново той да прояви 
своята античовешка същност. 
Затова Девети септември е и на-
шето знаме и зов за борба срещу 
съвременния фашизъм.

най-малко три неща опреде-
лят характера на 9.IX.1944.

първо - масово и силно пар-
тизанско движение.

у нас е имало организирано 
партизанско движение още от 
лятото на 1941 г. и е получило 
подкрепа от обществото. Държа-
вите от антихитлеристката коа-
лиция са гледали на страната ни 
като на неофициален съюзник в 
общата борба срещу национали-
зма и фашизма. партизаните са 
били част от европейската анти-
фашистка съпротива.

от 7 септември частите на 
нова започват да слизат и да 
завземат села и градове. а те са 
една дивизия с три бригади, де-
вет отделни бригади, 37 отряда и 
три самостоятелни чети.

партизанското движение е 
предизвикало такива опасения, 
които принуждават държава-
та да създаде през януари 1944 
г. нов орган за борба, какъвто 
е жандармерията. по-късно в 
тази вътрешнополитическа бор-
ба включва и войската, както и 

“всички държавни, общински 
и обществени организации и 
служби”. всички те се считат 
като органи на министерството 
на войната. срещу партизаните 
са хвърлени 360 000 военно-
служeщи, от тях 200 000 са мо-
билизирани.

през периода 1941-1944 г. са 
убити 9,140 партизани, 20 070 
ятаци и помагачи, изгорени 2139 
къщи, преминали през полицей-
ските участъци 64345, преми-
нали през затвори и концлагери 
31250 души.

народоосвободителната въс-
таническа армия обаче не е по-
бедена. от 7 септември частите 
на нова започват да слизат и 
да завземат села и градове. по-
бедата на 9 септември се постига 
благодарение на масовото и сил-
но партизанско движение.

второ - субекта на промяна-
та.

Политическият 
субект на промяната 

е създаденият в средата на 1942 
г. отечествен фронт, като коа-
лиция на политически партии и 
групи. За да се засили антифа-
шистката борба, за да се постави 
на по-широка основа, започва 
работата за обединение между 
различни политически сили за 
борба срещу фашизма. пред 
Задграничното бюро на парти-
ята Георги Димитров определя 
задачата “незабавно съглаше-
ние” със земеделците и други за 
създаване на “антихитлеристки 
отечествен фронт”.

на 17 юли 1942 г. по неле-
галната радиостанция “Христо 
Ботев” карло Луканов прочита 
програмата на отечествения 
фронт от името на група об-
щественици.

към Централния комитет на 

партията се създава Централна 
комисия на оф, която отговаря 
на изискванията за създаване на 
“здрава народна организация”, 
която да започне изграждане на 
оф комитети. на основата на 
тази стратегия започва подго-
товката за изграждане на анти-
фашистки народен фронт в Бъл-
гария. този фронт е определен 
като отечествен фронт.

след победата при ста-
линград антифашистката съпро-
тива се активизира, задгранично-
то бюро изисква в “минимален 
срок” да се изгради организаци-

онен център, в който да влизат 
най-широк кръг опозиционни 
сили, и да се превърне в полити-
чески център на антифашистка-
та борба.

в края на 1943 г. този център 
се нарича национален комитет 
на оф, под знамето на който се 
разгръща антифашистката борба 
в България.

именно дейци на оф - на 
първо място военните, органи-
зират завземането на властта на 
9 септември 1944 г., както пише 
проф. искра Баева: “съществе-

ната разлика е в това, че през ес-
ента на 1944 г. събитията не за-
почват с преврата в софия, а той 
е само епизод при завземането 
на властта от страна на партиза-
ните, бойните групи и местните 
комитети на оф”.

трето - открива се пътят за 
изграждане на 

социалистическо 
общество

на 9 септември 1944 г. с раз-
лични средства в столицата и 
страната се налага новата народ-
нодемократична власт. новото 

коалиционно правителство на 
оф възстановява политическия 
плурализъм и търновската кон-
ституция, включва българската 
армия в заключителния етап на 
войната, започва нов етап в со-
циално-икономическото разви-
тие на България.

България тръгва по пътя на 
ускорената модернизация, която 
я трансформира от изостанала 
аграрна страна в индустриална 
държава. Започва изграждането 
на социалистическа, социална 
държава, която оставя дълбоки 

следи в населението.
няма как да се измени оцен-

ката на зрителите на Бнт в на-
ционалната анкета от 2010 г., че 
9 септември е най-значимото съ-
битие на 20 век.

прогресивна България обек-
тивно и днес оценява делото на 
9 септември и с дълбоки чув-
ства очаква бъдещата победа на 
9 септември 1944 г., защото в 
момента българското общество 
е също толкова разделено, как-
то и преди 78 години. отново в 
страната властват полицейско 
насилие и произвол, политиче-
ската, икономическата и духов-
ната криза вече настъпиха. това, 
което ние, социалистите и анти-
фашистите, искаме, е да тръгнем 
към обществено единение на 
много ясни принципи - държава 
с много ясна социална политика, 
с работни места и достойно за-
плащане на труда ни, достъпно 
образование и здравеопазване 
за всички, достойни старини за 
възрастните хора и достойно бъ-
деще за младите. 

 Днес България отново има 
нужда от революционна промя-
на, от формирането на нацио-
нален идеал, който да обедини 
народа ни. има нужда от нов 9 
септември, който да спре разпа-
да на българската държава и об-
щество. Днес България отново 
има нужда от съвременна визия 
за развитие, която да й донесе 
едно по-добро бъдеще!

Логично си задаваме въпро-
са има ли партия, способна да 
разработи една такава визия и да 
я реализира на практика.

Има такава партия 

и това е Българската социалис-
тическа партия. Българският 
народ е уморен от бедност и не-
справедливост. търпението на 
хората не е безгранично, то вече 
е изчерпано. нека положим уси-
лията си в изборната кампания 
за превръщане на програмата в 
действие. 

убеден съм, че ние отново 
може да изведем българския 
народ и държава от трагичното 
положение, в което се нами-
рат, и да върнем България сред 
най-модерните, най-развитите 
и най-високотехнологичните 
държави. Да насочим нашите 
усилия за радикална промяна 
на държавата, за премахване 
на всякакви условия за коруп-
ция и злоупотреба с властта и 
да създадем такава държава 
и такива условия за живот, за 
каквито мечтаеха и жертваха 
своя живот и живота на своите 
близки нашите предшествени-
ци в жестоката антифашистка 
съпротива. това е основната 
задача на всички лявомислещи 
хора, на всеки антифашист в 
България!

Девети септември остава и 
винаги ще бъде:

 Денят на победата над 
българския фашизъм!

 Денят, в който България 
пое по пътя на своето народно-
демократично развитие!

 Денят, в който се положи-
ха основите на социалната дър-
жава!

За това днес, на 9 септем-
ври, нека си спомним за тези 
преди нас, които дадоха здраве-
то и живота си за свободата на 
българския народ, да осъзнаем 
огромната си отговорност пред 
тяхната памет и пред България и 
с нови сили да вървим напред!

Евгений БЕлий, председател на  
Българския антифашистки съюз

n

9 септември - идея, кауза,
перспектива за бъдещето
Българияиднесимануждаотреволюционнапромяна,която
даобедининародаидаспреразпаданадържаватаиобществото
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НАКРАТКО

Âñÿêà ïèåñà íîñè
êëþ÷ êúì ìúäðîñòòà
Българската драматургия е памет и едно прекрасно
огледало, казва директорът на Пловдивския театър
и на фестивала „Сцена на кръстопът”

 Господин Кръстев, открива-
те 26-ото издание на “Сцена на
кръстопът” с “Вампир” по Антон
Страшимиров на Пловдивския те-
атър. Пиеса, писана преди повече
от 100 години, която съдържа тол-
кова непреходни истини, страсти,
човешки драми, че постоянно може
да се оглеждаме в нея. Защо избрах-
те това заглавие за началото?

- Пиесата “Вампир” е едно от най-
поставяните български драматургич-
ни произведения. В нея може да от-
крием много от тегобите и страстите
на българския народ. Тя показва
невъзможността ни да прощаваме, а
това е един невероятен грях. Този грях
ни спира, пречи да продължаваме, да
се развиваме. Тежи ни. Пиесата по-
казва едни от истините и слабостите
на хората. Енергията и влитащият
сюжет пречистват и въздействат на
зрителя и показват, че всяко решение,
малко или голямо, носи последствия.

 Пловдивският театър винаги
е имал в репертоара си пиеси от
български автори. Защо днес е осо-
бено важно да гледаме и да позна-
ваме българската драматургия?

- Защото е българска. Няма “осо-
бено” време за нея, тя трябва да е
постоянна константа в българския
театър. Това са пиеси, писани за
българина, и вдъхновението за тях
идва от самия него и природата му.
Българската драматургия е памет и
едно прекрасно огледало.

 Програмата на фестивала е
разнообразна по жанрове и автори.
Как беше направена селекцията?

- Избрахме теми, сюжети и пред-
ставления, които са разнообразни, ко-
ито да отговарят на различни зрител-
ски търсения, за да може всеки зри-
тел да се потопи в историите, които
най-много го вълнуват.

 Както винаги, мотото на фо-
рума е интересно и многозначител-
но - “Театъра Мъдростта”. Какво
ни казвате с него?

- Всяка от пиесите, които излизат
под светлините на театъра, крие в

Победителите
в „Горчиво вино 2022”
ще бъдат обявени
на Алея на книгата

Церемонията по награждава-

нето в Деветия национален кон-

курс за любовна лирика “Горчиво

вино” ще се състои на 9 септември

от 18 ч. в Литературния кът на

Алея на книгата в София. В тра-

диционното четене в памет на

големия български поет Евтим

Евтимов ще вземат участие Мар-

гарита Петкова и Добромир Ба-

нев, които преди това в продълже-

ние на два часа (от 16 до 18 ч.) ще

раздават автографи в шатра 22

на издателите си от ИК “Персей”

(на пресечката на бул. “Витоша”

с ул. “Гладстон”). На сцената на

Литературния кът от 17 ч.

КРЪСТЮ КРЪСТЕВ:

КРЪСТЮ КРЪСТЕВ е роден

на 25.11.1956 г. в село Черно-

горово, община Пазарджик.

Завършва НАТФИЗ “Кр.

Сарафов” през 1983 г. Рабо-

тил е в Кукления театър в

Пазарджик. В РДТ “Николай

Хайтов” в Смолян е от

1983 г., а от 1998 г. е негов

директор и главен художест-

вен ръководител. След слива-

нето на Пловдивския и

Смолянския театър от

август 2010 г. той е дирек-

тор на Драматичния театър

в Пловдив. От 2021 г. е

директор на фестивала

“Сцена на кръстопът”,

чието 26-о издание започва

на 10 септември.

себе си мъдрост. Тази мъдрост не
идва само от текста, тя е и в начина,
по който текстът се представя. С
всяка нова пиеса ние откриваме още
една гледна точка, която ни е убягна-
ла, още една емоция, която премина-
ва през нас, а във всички тях се крият
ключове към мъдростта.

 В съпътстващата програма ще
почетете основателя на фестивала
Стефан Данаилов с премиера на
току-що излязлата книга на негови
студенти. Със своите разкази те
рисуват образа на един не просто
актьор и учител, а човек с харизма,
с мащаб, с обич към хората. Какъв е
неговият принос за утвърждаване-
то на “Сцена на кръстопът” като
една от културните емблеми на
Пловдив, а и на България?

- Стефан Данаилов е бащата на
фестивала, неговата следа в Пловдив-
ския драматичен театър е дълбока и
ярка. Не е случайно, че ликът му е
увековечен на фасадата на Камерна-
та зала, която носи неговото име. Не-
говото величие и обичта му могат да
се видят в неговите ученици и във
всеки човек, докоснал се до него.

 След 10 септември при вас ще
дойдат много театрални трупи -
държавни, общински, частни, универ-
ситетски, всяка със своите специ-
фики и проблеми. През изминалите
30 години бяха правени не един и два
опита за театрална реформа. Спо-
ред Вас какво е най-нужно на българ-
ския театър в днешно време?

- Според мен са нужни две неща.
Едното е да има добри представления,
които да достигат до публиката. Пред-
ставления, които да ги докосват. Вто-
рото е да има обединение в българ-
ския театър, трябва да има съгласие.
Едни цели, които да ни водят, а не
персоналните амбиции и его.

 Експерти предупреждават, че
предстоят трудни месеци. Пред
новия театрален сезон какви са Ва-
шите притеснения като директор
на Пловдивския театър?

- Каквито са притесненията на
всеки българин. Имам вяра в екипа
на театъра и неговата способност да
преборва бурите и това ми дава го-
ляма надежда.

 А какво ново да очакваме в
програмата на театъра? И от Вас
- като актьор?

- Очакват ни две прекрасни пре-
миери - “Вампир” и “Старецът и мо-
рето”. Актьорът Кръстю Кръстев не
ми е на дневен ред, фокусът ми сега
е насочен към другите актьори и към
самия театър.

Завеждащата отдел “Култура” на ДУМА Вилиана
Семерджиева бе удостоена с наградата “Арт медия” на
галерия “Възраждане” за добра журналистическа работа
в областта на културата и изкуството. Тя й бе връчена
на официална церемония по повод 27-ия рожден ден на
известния пловдивски арт салон. “Системно наблюдаваме
как се отразяват в медиите изявите, проблемите и
постиженията в областта на културата и се спираме
на автор, който представя с разбиране и с отношение
имена, явления и процеси, като акцентира върху
естетическата страна, същността и стойността на
това, за което пише. Много ни трогна поредицата
материали, в които Вилиана Семерджиева посочи
трудностите и изпитанията пред галериите в особено
сложните времена на пандемия и даде възможност
нашите проблеми да станат достояние от страниците
на в. ДУМА”, каза изкуствоведката Краси Алексиева при
връчването на наградата

ÄÓÌÀ ˜ÂÒÚËÚË ÓÊ‰ÂÌËˇ ‰ÂÌ Ì‡

Ã¿fl ƒ»Ã»“–Œ¬¿

Â‰ËÌ ÓÚ ÒÚÓÊÂËÚÂ Ì‡
¡—œ, ÍÓÈÚÓ ÓÚÒÚÓˇ‚‡
ÔËÌˆËÔËÚÂ Á‡ ÒÔ‡-
‚Â‰ÎË‚ÓÒÚ, Ò‚Ó·Ó‰‡
Ë ÒÓÎË‰‡ÌÓÒÚ.

√ÓÒÔÓÊÓ ƒËÏËÚ-
Ó‚‡, Í‡ÚÓ ‰ÂÔÛÚ‡Ú
‚ 47-ÓÚÓ Õ‡Ó‰ÌÓ
Ò˙·‡ÌËÂ ‰ÓÔË-
ÌÂÒÓıÚÂ Á‡ Â‡-
ÎËÁ‡ˆËˇÚ‡ Ì‡
ÛÒÔÂ¯ÌËÚÂ ÒÓ-
ˆË‡ÎÌË ÔÓÎËÚËÍË
Ì‡ ÎÂ‚Ëˆ‡Ú‡.
œÓ‰˙ÎÊ‡‚‡ÈÚÂ
‰‡ ‡·ÓÚËÚÂ Ò˙ˆ‡ÚÓ Ë Ò‡ÏÓÓÚ‚ÂÊÂÌÓ Á‡
‰Ó·ÓÚÓ Ì‡ ıÓ‡Ú‡ Ë Í‡ÚÓ ‡‰‚ÓÍ‡Ú, Ë Í‡ÚÓ
Ì‡Ó‰ÂÌ ÔÂ‰ÒÚ‡‚ËÚÂÎ! ÕÂÍ‡ Ò˙Ò Á‰‡‚Â,
ÛÒÔÂıË, Í˙ÒÏÂÚ Ë ÏÌÓ„Ó ‚˙Î¯Â·ÒÚ‚‡ ‰‡ Ò‡
Ô˙ÎÌË ‰ÌËÚÂ ¬Ë!

ŒÚ ÂÍËÔ‡ Ì‡ ÄÓÌÀ

Интервю на Вилиана СЕМЕРДЖИЕВА

СНИМКА ГЕОРГИ ВАЧЕВ

СНИМКА ЛИЧЕН АРХИВ

Таня Глухчева ще представи

романа си “Професора”, за който

ДУМА писа. Една любов, непознава-

ща пределите на времето. Обречена

да се повтаря отново и отново,

докато героите загърбят това,

което им пречи да бъдат заедно.

След обявяването на победителите

в конкурса “Горчиво вино 2022”, от

19 ч., ще бъде премиерата на още

една нова българска книга - “10

чужди мечти” от Ралица Димит-

рова. Десетте разказа в нея са

посветени на една и съща тема -

предизвикателството да осъщест-

виш чужда мечта.

СНИМКА ИК “ПЕРСЕЙ”
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днес събота неделя понеделник

слабдъжд гръмотевици слабдъжд кратъкдъжд

максимални максимални максимални максимални

05.55 денятзапочва
09.00 Посветаиунас
09.05 денятзапочва09.15

“бибиитина:Пълнотоху-
вабоху”-играленфилм

11.00 “INSITU:божественидве-
ри” - документален филм
/3,последенепизод/п/

12.00 Посветаиунас
12.35 Новининатурскиезик
12.45 телепазаренпрозорец
13.00 “Непобеденият генерал

- владимир вазов” - доку-
менталенфилм/п/

14.00 малкиистории/п/
15.00 “аннсдвойно“Н”-твфилм

/2епизод/
15.45 телепазаренпрозорец
16.00 бързо,лесно,вкусно/п/
16.30 “другиятмузей:историче-

скимузей-балчик”-доку-
менталенфилм

16.45 “Шефанатанца”-докумен-
таленфилм

18.00 Посветаиунас
18.30 ощеотденя
19.00 “българияоткрайдокрай:

творение” - документален
филм/4,последенепизод/

20.00 Посветаиунас
20.30 гласоветенабългария
21.00 Панорама с бойко васи-

лев
22.00 “денят на бащата” - тв

филм/5епизод/(14)
23.00 Посветаиунас
23.25 “три цвята: Червено” - иг-

раленфилм
01.05 “бибиитина:Пълнотоху-

вабоху”-играленфилм/п/
02.55 “аннсдвойно“Н”-твфилм

/2епизод/п/
03.40 Посветаиунас/п/
04.10 “три цвята: Червено” - иг-

раленфилм/п/(12)
05.45 “саботьорите” - детски тв

филм

00.20“Нашиятследобедсбств”
/п/

01.30“студиоикономика”/п/
02.25“обществоикултура”/п/
03.20“Заисториятасвободно”/п/
04.15“думатаеваша”/п/
05.15документаленфилм
05.40“Нашиятследобедсбств”

/п/
06.50музикаленантракт
07.30документаленфилм
08.00“контра”/п/
09.00“обществоикултура”/п/
10.00твпазар
10.15“актуалноотденя”/п/
11.00твпазар
11.15музикаленантракт
11.40“Хубаваси,татковино”
12.10твпазар
12.30Новини
12.45“студиоикономика”/п/
13.45твпазар
14.00“Нашиятследобедсбств”
15.30Новини
16.00документаленфилм
16.30 “думата е ваша” - открита

линия
17.30твпазар
17.45музикаленантракт
18.10твпазар
18.30Новини-централнаемисия
19.15“актуалноотденя”
20.00документаленфилм
21.00“Заисториятасвободно”/п/
22.00 Новини - централна еми-

сия/п/
22.30“актуалноотденя”/п/
23.10документаленфилм

06.00“тазисутрин”-информаци-
оннопредаване

09.30“Предиобед”-токшоусво-
дещидесиславастоянова
иалександъркадиев

12.00 bTV Новините - обедна
емисия

12.35“комицитеиприятели”/п./-
комедийношоу

13.20 “стани богат” /п./ - куиз
шоу

14.20 “ШоутонаНиколаосцити-
ридис”/п./

15.00“лекарвпланината”-сери-
ал,с.15еп.8

16.00 Премиера: “обещание” -
сериал,с.4

17.00bTVНовините
17.30 “лице в лице” - публици-

стичнопредаванесводещ
цветанкаризова

18.00 “станибогат” - куизшоус
водещмихаилбилалов

19.00 bTV Новините - централна
емисия

20.00“меннемемислете”-сери-
ал,еп.28

21.00 “Фермата: мостът на вре-
мето”-риалити,с.8

22.30 “ШоутонаНиколаосцити-
ридис”-вечернотокшоу

23.00bTVНовините-къснаеми-
сия

23.30 “ПрокуратураЧикаго” - се-
риал,eп.4

00.30 “домашенарест” - сериал,
с.3еп.6

01.00“катонакино”-предаване
закино

01.10 “Фамилията” - сериал, с.3
еп.9

02.10bTVНовините/п./
02.40“Предиобед”/п./-токшоу
04.40 “лекар в планината” /п./ -

сериал,с.15еп.8
05.30“домашенарест”/п./-сери-

ал,с.3еп.6

05.35телеканал“доброутро”

09.00Новини/съссубтитри/

09.20“антиФейк”

10.00“живейздравословно!”

10.45информационенканал

12.00Новини/съссубтитри/

12.15информационенканал

15.00Новини/съссубтитри/

15.15информационенканал

18.00 вечерни новини /със суб-

титри/

18.40 “Човек и закон” с алексей

Пиманов

19.45“Поленачудесата”

21.00 “време” - информационна

програма

21.45 клубът на веселите и На-

ходчивите разиграва на-

градите на музикалния

фестивал “голосящий ки-

виН2022”

00.15 “животът на обаятелния

човек”. По повод 85-го-

дишнинатаотрождението

нагенадийШпаликов

01.25“любовичудовища”-филм

02.55“Поленачудесата”

04.00 “време” - информационна

програма

04.45“разходка”-филм

скръбнавест православенкалендар

хороскоп

овен

Не пренебрегвайте себе 
си, за да угодите на друг 
човек. За предпочитане е 
тиха вечер у дома.

рак

Днес може напразно да из
питате тревога, защото 
не контролирате случва
щото се около себе си.

телец

Внимавайте как използ
вате силата си, защото 
има риск у вас да се появи 
желание да доминирате. 

лъв

Ако сте твърдо убедени в 
нещо, не допускайте със
траданието да ви разко
лебава или потиска.

БлИЗнацИ

Очертава се денят да е 
напрегнат, не взимайте 
важни решения под влия
ние на емоции. 

дева

Не се жертвайте пре
калено за другите. Ако 
трябва да очертаете гра
ници, направете го.

веЗнИ

Може да се подпалите по 
дребен повод или някой да 
реагира твърде остро на 
думите ви. 

коЗИрог

Не взимайте прибързани 
решения, защото ще реа
гирате емоционално и по
сле може да съжалявате.

скорпИон

Ако се видите с близък 
приятел, ще си изкарате 
чудесно. Бъдете внима
телни при пътуване.

водолей

Моментът е подходящ да 
се откажете от нещо, ко
ето ви пречи да продължи
те напред. Действайте!

стрелец

Уважавайте чувствата 
на хората, дори да не ги 
разбирате  близките ви 
ще оценят това.

рИБИ

Поведението на колега 
може сериозно да ви под
разни. Подобре да не вли
зате в конфликт.

21 март - 20 април

22 юни - 23 юли

21 април - 21 май

23 юли - 23 август

22 май - 21 юни

24 август - 23 септември

24 септември - 23 октомври

22 декември - 20 януари

24 октомври - 22 ноември

21 януари - 19 февруари

23 ноември - 21 декември

20 февруари - 20 март

Йоаким и анна предали своята
единственарожбавслужбанабога


като навършила три години,

малката мария, бъдещата пресвета
майка на божия син, господ иисус
Христос,билазаведенавЙерусалим-
ския храм. тъй родителите й Йоаким
и анна изпълнили обещанието си:
предали своята единствена рожба в
службанабога.

втовавремеприхрамаживеелив
отделнималкикилиимъже,жени,де-
вици,коитопосветилисебесиизцяло
набогаитъйводеличист,благочестив
живот.тебилипредобразинабъдещи-
техристиянскимонасиимонахини.

в тържествено шествие ана се
приближиласдететокъмхрама.връ-
цетенадевойките,коитопридружава-
лимария,кактоивръцетенадругите
присъстващигорелисвещи.Задапо-
срещнат Йоаким и анна, с пение из-
лезлиизхрамасвещеници,начелос
първосвещеника.

анна поставила отроковицата

мария на първото стъпало на храма,
койтоимал15високистъпала.иста-
нало голямо знамение. от никого не
водена,отникогонепокрепяна,дева
марияизкачилалекоиправовсички
стъпала.Почудасеизписалаполица-
та на всички присъстващи. малката
мария била оставена, като другите
девици, да живее при храма. тъй се
лишилатяотродителитеси,предаде-
наизцялонабога.

ПочиналбащайЙоакимна80-го-
дишна възраст. като останала сама,
светааннасепреселилаотНазаретв
Йерусалим.сдобиласесжилищебли-
зододъщеряси.молеласепостоянно
вхрамадосвоятасмърт.

такавнежнавъзрастбилаобрече-
надаизпита скръбносиротство тази,
коятовпоследствиесблаженарадост
приелавърхусебесидългадалекува
сиротствотонавсичкисамотни,изоста-
венихора,дастанемайкаУтешителка
иЗастъпницанавсичкисирачета.

На всяко богослужение се про-
славяпресветадевамария, коятосе

удостоила да бъде майка на нашия
спасителгосподиисусХристос.спо-
менаватсесблагословениеинейните
родители Йоаким и анна като бого-
отци,катопраотцинабога,явилсев
човешкаплътзаспасениетонацялото
човечество.

Църкватапочитана9септемврисв.праведнибогоотциЙоакимианна.
св.ЙоакимI,патр.търновски.св.мчксевириан

30
oC 29

oC 27
oC 22

oC

въЗпоМенанИе
на 09.09.2022 г. се навършват 
две годИнИ от смъртта на 

о.з. полковник БорИс  
йосИФов Мадолев

1930 г. – 2020 г.
с много болка, обич и спомени  

ще те носим в сърцата си!
свеждаме глави пред паметта ти!   

  

От семейството
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Áåëãèÿ èçõâúðëè
Áúëãàðèÿ îò ÅâðîÁàñêåò
Чавдар Костов и Дий Бост си тръгват от националния

ГЛЕДАЙТЕ

ФУТБОЛ
ПО ДИЕМА СПОРТ
17.30 Берое - Спартак Вн
20.00 Ботев Пд - ЦСКА 1948

ПО ЕВРОСПОРТ
ТЕНИС
21.30 US Open

Утре
ФУТБОЛ
ПО ДИЕМА СПОРТ
16.30 Байерн - Щутгарт
18.45 Локо Сф - Левски
21.00 Черно море - Хебър

ПО ДИЕМА СПОРТ 2
14.30 Фулъм - Челси
17.00 Ливърпул - Уулвърхемптън
19.30 Ман Сити - Тотнъм

ПО МАКС СПОРТ 4
17.15 Еспаньол - Севиля
19.30 Кадис - Барселона
3.05 Чикаго Файър -
Интер Маями

ПО ЕВРОСПОРТ
ТЕНИС
22.30 US Open

В неделя
ФУТБОЛ
ПО ДИЕМА СПОРТ
17.45 ЦСКА - Славия
20.15 Ботев Вр - Лудогорец

ПО ДИЕМА СПОРТ 2
16.00 Арсенал - Евертън
18.30 Кристъл Палас - Ман
Юнайтед

ПО ЕВРОСПОРТ
ТЕНИС
22.30 US Open

I кръг
Група А
Аякс - Рейнджърс 4:0 1:0 Алварес

(17) 2:0 Бергхаус (32) 3:0 Кудус (34)
4:0 Бергвайн (80); Наполи - Ливърпул
4:1 1:0 Желински (5-д) 2:0 Ангиса (31)
3:0 Симеоне (44) 4:0 Желински (47)
4:1 Диас (49).

Група B
Атлетико М - Порто 2:1 1:0 Ер-

мосо (90+2) 1:1 Урибе (90+6-д) 2:1
Гризман (90+11); Брюж - Байер Л 1:0
Сила (42).

Група C
Барселона - Виктория П 5:1 1:0

Кесие (13) 2:0 Левандовски (34) 2:1
Сикора (44) 4:1 Левандовски (45+3 и
67) 5:1 Торес (71); Интер - Байерн 0:2
0:1 Сане (25) 0:2 Д’Амброзио (66-авт).

Група D
Айнтрахт Фр - Спортинг Л 0:3

0:1 Едуардс (65) 0:2 Тринкао (67) 0:3
Сантос (82); Тотнъм - Марсилия 2:0
Ричарлисон (76 и 81).

РЕЗУЛТАТИ

ЕВРОБАСКЕТ 2022
V кръг
Група А
България - Белгия 80:89 (19:20,

11:21, 30:25, 20:23); Турция - Испа-
ния 69:72; Грузия - Черна гора 73:81.
1. ИСПАНИЯ 5-1 2. ТУРЦИЯ 3-2 3.
ЧЕРНА ГОРА 3-2 4. БЕЛГИЯ 3-2 5.
България 1-4 6. Грузия 1-4.

Група В
Литва - Босна и Херцеговина

87:70; Франция - Словения 82:88;
Унгария - Германия 71:106. 1. СЛО-
ВЕНИЯ 4-1 2. ГЕРМАНИЯ 4-1 3.
ФРАНЦИЯ 3-2 4. ЛИТВА 2-3 5. Бос-
на и Херцеговина 2-3 6. Унгария 0-5.

Националният отбор по
баскетбол приключи участи-
ето си на ЕвроБаскет 2022.
В “Арена Тбилиси” “лъвове-
те” отстъпиха с 80:89 (19:20,
11:21, 30:25, 20:23) на Бел-
гия в последния си мач и ос-
танаха на пето място в Група
А и няма да продължат в ели-
минационната фаза.

Възпитаниците на Росен
Барчовски бяха догонващи
през почти цялата среща, а в
третата четвърт успяха да
излязат, макар и с едни гърди
напред, но “червените дяво-
ли” върнаха преднината си и
я запазиха до края на мача.

Александър Везенков

СНИМКА ФИБА

Александър Везенков (вдясно) се готви да подава
на Дий Бост при загубата от Белгия

игра отново страхотно и
завърши с “дабъл-дабъл” - 26
т. и 13 борби. Дий Бост на-
низа 18 т. в последния си мач
за България. Димитър Дими-
тров и капитанът Чавдар
Костов добавиха по 11 т., а
Павлин Иванов записа 8.

За Белгия Ретин Обасоан
вкара 25 т., Емануел Льоконт
добави 20, а Максим де Зеув
завърши с 13.

Капитанът Чавдар Костов

обяви, че шампионатът е бил
последното му участие в
държавния тим.

“С изключение на първи-
те два мача, мисля, че влязох-
ме в някакъв ритъм. Успяхме
да играем малко по-добре и
малко по-здраво да стоим на
терена. Щеше да е хубаво по-
следният ми мач за национал-
ния отбор да е в Германия”,
заяви Костов.

Натурализираният амери-

канец Дий Бост също
потвърди, че е изиграл по-
следния си мач за “лъвовете”.

“Благодарен съм на
България, че ми позволи да
играя 6-7 години с национал-
ния тим. Посрещнаха ме с
отворени обятия и благода-
ря на всички, които ме по-
срещнаха, приеха ме и ме
оценяваха. Труден мач, поз-
дравления за Белгия. Не е
извинение, но нямахме дори

24 часа за възстановяване
след мача с Грузия. А и ня-
кои отсъждания от рефери-
те... Обикновено не ми пука
за това, но както има наказа-
ния за играчите, трябва да
има и за реферите”, обяви
Бост, който в последния се-
зон игра в Турция.

А шефът на федерацията
Георги Глушков призна, че
търсят нов американски гард
за заместник на Бост.

Треньорът на ЦСКА
1948 Любослав Пенев ско-
чи на националния селекци-
онер Младен Кръстаич.
Сърбинът не викна лидера
на “червените” Ивайло Чо-
чев, който вече е с 9 гола, а
в състава за мачовете с Ги-
бралтар и Северна Македо-
ния попаднаха осмина де-
бютанти.

“Моето виждане и мне-
ние се различава от треньо-

В Лудогорец не са имали пари за бразилци през по-
следните години. Това твърди спортният директор на тима
Георги Караманджуков. Смолянчанинът успокои, че при
“орлите” всичко е наред, поради което бяха купени трима
от страната на кафето - Педро Енрике, Педро Нереси и
Нонато. Така бразилците в Разград вече са седмина.

“Нонато притежава италиански паспорт и няма про-
блем да играе. За другите две момчета очакваме разреше-
ние за работа и пребиване в България и те също ще бъдат
на разположение”, заяви Караманджуков на представяне-
то им.

“Всички идват от първенството на Бразилия, което се
играе в момента. За Лудогорец винаги бразилците са били
основна част. Имаше един период, в който чисто финан-
сово беше невъзможно да привлечем футболисти от Южна
Америка. За радост, успяхме последните няколко години.
Постигнахме изгодни финансови условия, които отгова-
рят на възможностите им”, допълни Караманджуков.

За трети пореден път финалът за Копа Либертадорес ще
бъде бразилски. Фламенго победи с 2:1 Велес Сарсфийлд
(Арж) в реванша от 1/2-финалите и достигна до финала за
трети път в последните четири години. Менко спечели
първата среща с 4:0. Атлетико Паранензе пък отстрани
шампиона от последните две години Палмейрас след 2:2 в
реванша и 1:0. Финалът е на 29 октомври на стадион
“Монументал Банко Пичинча” в Гуаякил, Еквадор.

Карлос Алкарас (вдясно) поздравява Яник Синер
(Ит), когото победи с 6:3, 6:7 (7), 6:7 (0), 7:5, 6:3
за 5,15 часа, за да се класира на 1/2-финал
на US Open. 19-годишният испанец очаква Франсис
Тиафо (САЩ), който срази Андрей Рубльов (Рус)
със 7:6 (3), 7:6 (0), 6:4. В другия 1/2-финал
се срещат Каспер Рууд (Нор) и Карен Хачанов (Рус)

Â Ëóäîãîðåö íÿìàëè
ïàðè çà áðàçèëöè

Ëþáî Ïåíåâ ñêî÷è
íà Ìëàäåí Êðúñòàè÷

ра на България по отноше-
ние на Чочев. Гледам си моя
отбор. Все ми се струва, че
трябва да се викат играчи
във форма, а не такива, ко-
ито не играят и са резерви.
И в този ред на мисли мога
да кажа, че Чочев е най-до-
брият футболист в първен-
ството, а Даниел Наумов -
вратар №1 в лигата. Трябва
да се викат най-добрите към
момента”, каза Ел Голеадор.

Áðàçèëñêè ôèíàë
çà Êîïà Ëèáåðòàäîðåñ


